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رئیس سازمان توسعه و تجارت خبر داد:

یک میلیارد یورو برای 
واردات خودرو 

تسویه کامل پول خرید 
گندم تا پایان مهر

رانتی برای خودروسازان 
در کار نیست
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سرمقاله

هدایت نقدینگی 
به بازار مسکن

مســکن حدود ۲۰ درصد 
ســهم در اقتصاد دارد ولی 
وقتی اقتصــاد مملکت ۷۰ 
درصد دولتی است، در نتیجه 
دولت مقصر در این بازار است. اگر دولت بخشی از 
این ســهام را به بخش خصوصی واگذار می کرد و 
خود ناظر بود، نتیجه بهتری حاصل می شد. دولت 
در نهضت ملی مسکن به وظیفه خود خوب عمل 
نکرده است. اگر برنامه ریزی درست صورت گرفته 
بود و زیرساخت های یک میلیون واحد آماده شده 
بود، عرضه مسکن خود باعث ایجاد تعادل نسبی در 
بازار شده بود و مسکن ارزان قیمت برای قشر کم 

درآمد و کم بضاعت...

  حسم محتشم، کارشناس 
مسکن 
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معاون علمی و فناوری اعلام کرد:

اتخاذ سیاست های کلان 
در حمایت از دانش بنیان ها

قیمت وام مسکن کاهش پیدا کرد

کوچ سرمایه گذاران مسکن به بافت فرسوده
صفحه3

صفحه2

ایجاد  بازار ۱۵ همتی  برای  صنایع  دانش بنیان
معاون   علمی   و   فناوری   خبر   داد:

معاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رییس جمهوری با حضور در هشتمین نمایشگاه ایران 
فارما از توانمندی شرکت های دانش بنیان دارویی 
بازدید و با فعالان این صنعت به گفت وگو نشست. به 
گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، 
روح الله دهقانی در حاشــیه بازدید از شرکت های 
دانش بنیان مستقر در هشــتمین نمایشگاه ایران 
فارما عنوان کرد: نمایشــگاهی پر انرژی و پویا را با 
مشارکت شرکت های توانمند دارویی ایران و سایر 
کشورها شاهد هستیم که نشــان دهنده ظرفیت 
بالای این صنعت در ایجاد اشتغال، رونق اقتصاد و 
سلامت آفرینی اســت. وی افزود: طیف متنوعی از 
شرکت های دارویی از حوزه تجهیزات و ماشین آلات 
فرآوری،تولید و بسته بندی گرفته تا فرمولاسیون و 
مهندسی دارو در این نمایشگاه گرد هم آمده اند تا بار 
دیگر، توانمندی فناورانه و نوآورانه ایران در صنعت و 
اقتصاد دارو را به نمایش بگذارند. علاوه بر شرکت های 
داخلی، شــرکت های خارجی از 3۰ کشور نیز در 
نمایشگاه حضور دارند و تجربیات و محصولاتشان 
را به اشتراک و در معرض دید علاقمندان و فعالان 
زیست بوم فناوری و نوآوری دارو قرار داده اند. رئیس 
بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: پیشرفت صنعت دارویی 
کشور امید بخش است و این پیشرفت روز افزون و 
این موضوع را که صنعت داروی ایران در سطح بین 
المللی حرف های جدی برای گفتن دارد به وضوح در 
این نمایشگاه می توان لمس کرد. وی، شرکت های 
دانش بنیان نوپا و جدید صنعت دارو را زمینه ســاز 
پیوند نوآوری با بدنه صنعت دارویی دانست و گفت: 
یکی از صنعت هایی که در آن شرکت های کوچک و 
متوسط به خوبی شکل گرفته و نقش خود را یافته اند 
حوزه داروست. این شرکت ها می توانند نقش پیوند 

دهنده میان بخش نوآورانه با...

اجتماعی

رئیس کمیسیون حمل و نقل شــورای شهر تهران 
در مورد بازگشت متروباس ها به شبکه حمل و نقل 
عمومی تهران توضیحاتی ارائه کرد و گفت: متروباس 
ها روزانه 3۰۰۰ مسافر جابجا می کنند و این اتوبوس 
ها مد حمل و نقلی بین مترو و اتوبوس های معمولی 

هستند.
جعفر تشکری هاشمی در مورد بازگشت متروباس ها 
به ناوگان حمل و نقل عمومی تهران گفت: متروباس 
هایی که این روزها خبرش منتشر شده در خردادماه 
سال ۱3۹۲ وارد شبکه خطوط اتوبوس های تندروی 
تهران شده بودند، چراکه ما با مســافران زیادی در 
شبکه اتوبوسرانی مواجه بودیم که استقبال خوبی از 
اتوبوس های تندرو نشان داده بودند و این استقبال 
در حالی بود که تعداد ناوگان پاسخگوی حجم عظیم 

مسافر نبود.
وی با بیان اینکه بر همین اساس به دنبال آن شدیم 
که اتوبوسهایی با ظرفیت بالاتر وارد ناوگان کنیم و به 
همین دلیل نیز در سال ۹۲ چهار دستگاه متروباس 
خریداری شــد، افزود:  این اتوبوسها همین حالا هم  
به دلیل تکنولوژی بالایی که دارند جزو بهترین های 
دنیا هستند و به دلیل اینکه با انرژی الکتریکی کار می 
کنند، آلودگی بسیار کمی دارند و این در حالی است 
که ظرفیت متروباس ها حدود 3۰۰ مسافر است و این 
اتوبوس ها می توانند  در یک روز کاری بیش از 3۰۰۰ 
مســافر را  جابجا کنند و می توان گفت به نوعی این 
اتوبوس ها مد حمل و نقلی بین مترو و اتوبوس های 

معمولی هستند.
به گفته این عضو شــورای شهر تهران، »مترو باس« 

علاوه بر ظاهر زیبا و ظرفیت، امکاناتی همچون تهویه 
مناسب، آلودگی کم و ایمنی بالا را دارند و همچنین 
دارای کف پایین هســتند که معلــولان و جانبازان 
می توانند از آن به راحتی اســتفاده کنند و در عین 
حال به دلیل قدرت و نوع طراحی و همچنین نصب 
سنسورهای مختلف و دوربین، در حرکت تفاوتی با 
اتوبوس تک کابین ندارد و این اتوبوس های ۲۵ متری 

بدون مشکل می توانند در شهر تردد کند.
رئیس کمیسیون حمل و نقل شورای شهر تهران  با 
اشــاره به ظرفیت بالای این اتوبوس های سه کابین 
گفت: با توجه به کمبود ناوگان و اینکه هنوز تا رسیدن 
به وضعیت مطلوب فاصله زیادی داریم، باید تلاش 
مضاعف در تأمین ناوگان صورت گیرد و حتما نیاز به 
اورهال اتوبوس های قدیمی و خرید و ورود اتوبوس 
های جدید داریم؛ اما در این شــرایط اتوبوس های 
متروباس در انبار بود و این در حالیست که هنوز بوی 

نو می دهند.
تشکری هاشمی یادآور شد: متروباس ها تنها ۴ سال 
کار کرده بودند، در حالی که این اتوبوسهای سه کابین 
به راحتی  ۱۵ تا ۲۰ ســال دیگر می توانند در معابر  
تهران کارکنند و بعد از آن نیز قابلیت بازسازی دارند، 
نه اینکه با این حجم ظرفیت جابجایی مسافر و آلاینده 

نبودن اتوبوس ها، آنها در انبار نگهداری شوند.
تشکری هاشمی با خاتمه بیان کرد: این اتوبوس ها 
مشکل جدی نداشــتند چراکه فقط ۴ سال فعالیت 
کردند و به نظر می رسد رویکرد سیاسی یا بی توجهی 
به این موضوع سبب شده تا مردم شهر از این امکان  

محروم شوند.

زاکانی گفت: خانــه دار کردن خانــواده بزرگ 
شــهرداری تهران مانند آتش نشــانان، برنامه 
ماســت. آیین جشــن بزرگ روز آتش نشان با 
حضور علیرضــا زاکانی، جمعــی از معاونین و 
مدیران شهری و خانواده بزرگ کارکنان سازمان 
آتش نشانی و خدمات ایمنی شهر تهران برگزار 

شد.
زاکانی در این آیین در سخنان کوتاهی با تقدیر 
از فداکاری آتش نشانان در نجات جان شهروندان 
گفت: بنابر آموزه های قــرآن تلاش برای نجات 
جان یک نفر ارزشی همسان با نجات جان تمامی 
انســان ها دارد و باید به خاطر چنین ارزشی به 
جایگاه آتش نشــانان تعظیم کــرد. وی افزود: 
ســازمان آتش نشــانی تهران بــا قدمتی ۱۰۰ 
ســاله، ۶۱ شــهید و ۱۲۰۰ جانباز تقدیم مردم 
کرده  و کارنامه درخشــانی در عرصه فداکاری 
دارد. مایه خوشحالی ماست که از سال گذشته 
نیز بانــوان تهرانی هم به جمع ۵3۰۰ پرســنل 
سازمان آتش نشانی پیوســته اند و ما در عرصه 

خدمت رسانی آتش نشان زن نیز داریم.

زاکانی ادامه داد: شهرداری تهران نسبت به تجهیز 
امکانات و افزایش نیروهای آتش نشــان اهتمام 
ویژه ای دارد؛ در کنار این موارد بهره گیری از علم 
روز دنیا نیز جزو اهداف ماست تا در نتیجه آن روز 
به روز بر توان مندی آتش نشــانان افزوده شود. 
گفتنی است در پایان مراســم، به صورت ویدیو 
کنفرانس آیین کلنگ زنــی و آغاز احداث پروژه 
مسکن کارکنان سازمان آتش نشانی و خدمات 

ایمنی شهر تهران با دستور زاکانی برگزار شد.
شهردار تهران پس از این آیین با اشاره به وعده ی 
شهرداری مبنی بر خانه دار شدن کارکنان سازمان 
آتش نشانی گفت: سال گذشته در همین مراسم 
با حضور رییس جمهور وعده داده شد به زودی 
آتش نشــانان فداکار صاحب مســکن در تهران 
می شــوند و امروز به وعده خــود عمل کردیم. 
زاکانی در این مراسم از خبر خوش دیگری برای 
سایر کارکنان شهرداری تهران نیز داشت و گفت: 
وعده می دهیم به زودی جز آتش نشــانان، سایر 
کارکنان خانواده بزرگ شهرداری را نیز صاحب 

مسکن بکنیم.

وزیر میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع  دستی 
با اشــاره به اینکه صنعت گردشــگری نیازمند 
حمایت قوه قضاییه اســت گفت: گردشــگری 
می تواند جایگزین درآمدهای سنتی و نفت شود. 
عزت الله ضرغامی در نشست با حجت الاسلام و 
المسلمین غلامحسین محسنی اژه ای رئیس قوه 
قضائیه که در محل موزه ملی ایران انجام شــد، 
با اشاره به فرارسیدن پنجم مهرماه روز جهانی 
گردشگری اظهارداشــت: از آقای اژه ای تشکر 
می کنیم که در نخستین روز از هفته گردشگری 
و مصادف با روز جهانی گردشگری در این نشست 
شرکت کردند و مسائل مرتبط با این وزارتخانه را 
بررسی می کنند. حضور ایشان در این روز برای 

ما اهمیت دارد.
وی گفت: از مدت ها قبل توفیق همکاری و دوستی 
خدمت آقای اژه ای داشــتم واقعــا اخلاق، رفتار 
پسندیده ایشان است و هر چه سمت های بالاتری 
داشــتند، روحیه ای بهتر و اخلاقــی متواضع تر 
داشتند. یکی از حرف های ما این است که بزرگان ما 
باید بزرگی کنند. خوشحالیم که حاج آقای محسنی 
اژه ای در این جایگاه بزرگ، بزرگی می کنند و این 

برای انقلاب بسیار مفید است.
ضرغامی با اشــاره به اهمیت ماموریت های این 
وزارتخانه افزود: بخشــی از ماموریت ما مربوط 
به معاونت صنایع  دستی است. بخش زیادی از 
صنایع  دستی را بانوان انجام می دهند و بسیاری 
از آسیب های جامعه از طریق صنایع دستی قابل 

برطرف شدن است.
وزیر میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
بیان کرد: اعقتاد داریم نزدیک ترین هنر به سبک 
زندگی، هنر ایرانی و نیز نزدیک ترین هنر به دین، 
صنایع دستی است. وی گفت: یکی از موضوعاتی 
که غربی ها دنبال می کنند یکسان سازی است. 
آنچه که می تواند جلوی این یکسان ســازی را 
بگیرد صنایع دستی اســت. ضرغامی بیان کرد: 
گردشــگری باید و می تواند جــای درآمدهای 
ســنتی ما را بگیرد و این صنعت باید جای نفت 
بنشــیند. رهبر معظم انقلاب نیز درباره توسعه 
صنعت گردشــگری تاکید دارند. ما حداقل ۱۵ 
نوع گردشگری داریم و این تنوع می تواند به ما در 

ایجاد درآمد و اشتغالزایی کمک کند.
وی گفت: صنعت گردشــگری نیازمند حمایت 
اســت. ســرمایه گذاران حوزه گردشگری برای 
ورود به این صنعت اعــلام آمادگی دارند و تنها 
درخواست شان این است که موانع از پیش روی 

آنها برداشته شود.
وزیر میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
اظهارداشت: کشورهای همســایه که رقبای ما 
هســتند این مشــکلات و این موانع را برطرف 
کردند. آقای اژه ای در مدت مسئولیت خود موفق 

عمل کردند. از این رو ما درخواست داریم که شما 
به  عنوان رئیس قوه قضائیــه در این باره کمک 
کنید و هر جایی که لازم است دستورات لازم را 
به دادستان ها و قضات اعلام کنید تا همکاری ها 

در حوزه گردشگری تقویت شود.
قائم مقام وزیر و معــاون میراث فرهنگی وزارت 
میراث  فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
نیز در این نشست خطاب به رئیس قوه قضائیه 
اظهارداشــت: ابتدا به  عنوان یک شــهروند از 
مواضع، اقدامات و برنامه های ارزشمند شما در 
دوره مسئولیت شما تشــکر و قدردانی می کنم. 
علی دارابی گفت: ایران بــا یک قدمت طولانی 
از کهن ترین تمدن های دنیاســت و سابقه یک 
میلیون سال ســکونت ثبت شده و یک میلیون 
اثر تاریخی داریم که 3۴ هزار اثر ثبت شده است.

وی افزود: ثبت این آثار جزء حقوق عامه اســت 
و خوشــبختانه به تازگی موفق به ثبت جهانی 
۵۴ کاروانســرای تاریخی شــدیم و در اجلاس 
ریاض، کشــورهای عضو به افتخار ایران دست 
زدند. معاون میــراث  فرهنگــی وزارت میراث  
فرهنگی، گردشگری و صنایع  دستی بیان کرد: 
با ثبت پرونده کاروانسراهای ایرانی، ۱۰۴ سایت 
تاریخی داریم که ثبت جهانی هســتند. بعد از 
ثبت، جهانیان هنر و فرهنــگ و تاریخ ایران را 

تعظیم و تکریم می کنند.
دارابی اظهارداشت: درباره صیانت و حفظ و مرمت 
آثار تاریخی گاهی اوقات شاهد ترک فعل هستیم. 
بهتر است بدانیم امسال یونسکو قصد داشت شهر 
ونیز را از ثبت خارج کند و اگر درباره بناهای تاریخی 
ثبت جهانی شده غفلت داشــته باشیم و به آن ها 
توجه نکنیم، این خطر ممکن است آثار ثبت شده 
ما را هم تهدید کند. وی گفــت: فصل نهم قانون 
اســلامی، اختصاص به تخریب آثار تاریخی دارد 
و بخشی از مواد آن به جرم انگاری تخریب درباره 
آثار تاریخی می پردازد. ضمن تشــکر از همراهی 
مجموعه قوه قضائیه از حضرتعالی درخواســت 
داریم تا این موضوعات به صورت جدی در دستور 

کار قضات و دادستان ها قرار گیرد.
قائم مقام وزیر میراث  فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع  دستی افزود: یکی دیگر از موضوعاتی که از 
حضرتعالی درخواست داریم این است که دستور 
دهید تا جرائم مرتبط بــا حوزه میراث فرهنگی 
در شــعب مخصوص به میراث  فرهنگی بررسی 
شود. دارابی با اشــاره به وقوع سیل در شهر یزد 
که ۲ سال گذشته روی داد، اظهارداشت: برخی از 
خانه ها خالی از سکنه هستند و بسیاری از آنها نیز 
در بافت تاریخی واقع شده اند و به همین دلیل، 
رسیدگی به وضعیت این خانه ها بسیار مشکل 
است. از این رو رسیدگی به این خانه ها از اهمیت 

بالایی برخوردار است.

وزیر کشور گفت: دشمنان با تبلیغ و تأکید بر مشکلات 
به دنبال الغای ناکارآمدی نظام به ویژه در قوه مجریه 
هســتند تا مردم را ناامید کنند. احمد وحیدی در 
دوازدهمین اجلاســیه مجلس خبــرگان رهبری، 
انتخابات امسال را بسیار تعیین کننده دانست و گفت: 
توپخانه تبلیغاتی استکبار علیه این انتخابات به کار 
افتاده و هدف این است که مشارکت در انتخابات را 

کاهش دهند.
وزیر کشور با بیان اینکه دشمنان با تبلیغ و تاکید بر 
مشکلات به دنبال الغای ناکارآمدی نظام به ویژه در 
قوه مجریه هستند، افزود: دشــمنان می خواهند با 
این کار باعث ناامیدی مردم شوند و متأسفانه برخی 
افراد در داخل کشور نیز با اقدامات دشمنان همسو 
هستند و این خط را با مباحثی مانند تحریم انتخابات 

دنبال می کنند.
وحیدی با اشاره به تعیین چهار راهبرد امنیت، سلامت، 
رقابت و مشارکت از ســوی رهبری برای انتخابات 
پیش رو، ادامه داد: این چهار راهبرد مدنظر ماســت. 
در حوزه امنیت ابعاد آن مشخص است و دستگاه های 
مرتبط هم باتجربه اند و تا به حال هم مشکل خاصی 

نداشته ایم و ان شاءالله امســال هم نخواهیم داشت. 
وی تاکید کرد: اگرچه باید این نکته را در نظر داشته 
باشیم که دشمنان نظام چون امسال در زمینه ایجاد 
اغتشاشات موفق نبودند به سمت اقدامات تروریستی 
و تخریبی روی آوردند که گزارش شکســت آنان در 
چند روز گذشته منتشر شد. این امر آمادگی بیشتر 

ما را مطالبه می کند.
وزیر کشور یادآور شد: در راه تحقق راهبرد سلامت 
باید با اجرای دقیق قوانین از رأی مردم که به تعبیر 
رهبری حق الناس اســت حفاظت کنیم. مهم ترین 
راهبرد دشمن برای کاهش مشارکت، ایجاد ناامیدی 
اســت که این کار را با تمرکز بر ناکارآمد جلوه  دادن 
نظام انجام می دهند و در مقابل، لازم است دلسوزان 
 انقلاب که در جامعه تأثیرگذار هستند برای افزایش 

مشارکت فعال شوند.
وحیدی با اشاره به تغییرات قانون انتخابات مجلس، 
گفت: شــاید مهم ترین تغییر صورت گرفته را بتوان 
اضافه  شدن مرحله پیش ثبت نام دانست که به نفع 
متقاضیان است، زیرا فرصت بهتری را ایجاد می کند تا 

در بررسی ها حق متقاضیان ضایع نشود.

امیر نصیرزاده با تاکید بر اینکه پرتاب ماهواره اقدامی 
مهم و اساسی بوده و تعداد کشورهایی که از این قابلیت 
برخوردارند محدود اســت، گفت: اینکه جمهوری 
اسلامی هم ماهواره می سازد و هم پرتاب می کند و 
در مدار قرار می دهد، اقدام بزرگی است و افتخار می 
کنیم که این مهم توسط دانشمندان جوان ما صورت 
گرفته اســت. امیر ســرتیپ خلبان عزیز نصیرزاده 
جانشین رییس ســتاد کل نیروهای مسلح پس از 
پرتاب و در مدار قرار گرفتن موفــق ماهواره نور 3 با 
تبریک این اقدام غرور آفرین به ملت شریف ایران و 
سپاه پاسداران انقلاب اســلامی گفت: امروز شاهد 
تزریق موفقیت آمیز ماهواره نور 3 با ماهواره بر بومی 
توسط نیروی هوا فضای سپاه بودیم که این ماهواره با 
چند ماموریت پرتاب و با موفقیت در مدار قرار گرفت.

وی با بیان اینکه علوم و شــاخه های متعدد دانشی 

در پرتاب یک ماهواره نقش دارند، گفت: به این مهم 
افتخار می کنیم که دانشمندان جوان ما و چهره هایی 
شاداب و با انگیزه تمامی مراحل طراحی و ساخت و 
پرتاب این ماهواره را بر عهــده دارند. امیر نصیر زاده 
با بیان اینکه در عرصه های مختلف نیازمند حضور 
در فضا هســتیم گفت: این موفقیت سرآغازی برای 
ماهواره های مختلف در سطوح، ابعاد و مأموریت های 

مختلف می باشد.
جانشین رییس ستاد کل نیروهای مسلح با تاکید برا 
ینکه پرتاب ماهواره اقدامی مهم و اساسی است که 
تعداد کشورهایی که از این قابلیت برخوردارند محدود 
است گفت: اینکه جمهوری اسلامی هم ماهواره می 
سازد و هم پرتاب می کند و در مدار قرار می دهد اقدام 
بزرگی است که افتخار می کنیم که این مهم توسط 

دانشمندان جوان ما صورت گرفته است.

فرمانده اســبق ســپاه پاســداران گفت: ســرریز 
فناوری هــای دفاعی باید به بخــش خصوصی وارد 
شود تا با بهره گیری از پیشرفت های صنعت دفاعی 
کاســتی های حــوزه غیردفاعی را برطــرف کنیم. 
محسن رضایی با حضور در شرکت طراحی و ساخت 
هواپیماهای سبک وزارت دفاع، خطاب به کارکنان 
این شرکت، اظهار کرد: شما با روحیه توکل و اعتماد 
به نفس دوران دفاع مقدس کارهای بزرگی در سطح 
جهانی و بین المللی انجام داده اید و ادامه دهنده راه 

مجاهدان دیروز برای حمایت از ایران و ملت هستید.
فرمانده اسبق سپاه پاســداران با یادآوری حملات 

دشمنان به ایران در طول ۴۰۰ سال گذشته، گفت: 
ایران در تمام این جنگ ها، همیشه شکست خورد و 
تنها در دوران جنگ تحمیلی توانست در مقابل اتحاد 
دو ابرقدرت شرق و غرب که تنها بر سر جنگ با ایران 

متحد شده بودند، ایستادگی کند.
رضایی تصریح کرد: ملت ایران با اتکا به جوانان خود 
توانست در تمام ۴۴ سال گذشته ایستادگی کند و 
شرایط سخت را پشت سر بگذارد. با خودباوری بود 
که ما توانستیم در حوزه پهپادی به جایی برسیم که 
اکنون بسیاری از کشورهای توسعه یافته مشتریان ما 

محسوب شوند.

جابجایی روزانه3۰۰۰مسافر با اتوبوس های 3 کابین

آتش نشانان به زودی صاحب مسکن می شوند

توپخانه تبلیغاتی استکبار علیه انتخابات به کار افتاده است

در عرصه های مختلف نیازمند حضور در فضا هستیم

بسیاری از کشورهای توسعه یافته مشتری پهپادهای ما هستند

سياسیفرهنگی 

صنعت گردشگری نیازمند حمایت قوه قضاییه است



اقتصاد2
ایران

افزایش ۲۵ درصدی اعتبارات 
عمرانی 

معاون رئیس جمهور و رئیس ســازمان برنامه و 
بودجه گفت: پیش بینی می شود برای سال آینده 
در اعتبارات عمرانی کشور افزایش حداقلی ۲۰ تا 
۲۵ درصدی داشته باشیم. داود منظور در جمع 
خبرنگاران در بجنورد اظهار کرد: در حال حاضر 
اعتبارات عمرانی ۳۶۵ همت است که در نیمه اول 

امسال ۵۰ همت اختصاص پیدا کرده است.
وی افزود: ۷۰ همت از اختصاص های سال گذشته 
باقی مانده و باید تا نیمه اول امســال اختصاص 
می یافت. منظور ادامه داد: پروژه آبرسانی سرانی 
در خراسان شمالی یکی از مصوبات سفر ریاست 
جمهوری در خراســان شمالی اســت که ردیف 
ماده ۲۳ آن مصوب شده و تلاش خواهیم کرد که 
اعتبارات لازم برای اجرای آن را اختصاص دهیم. 
وی تاکید کرد: مسائل توسعه خراسان شمالی در 

دستور کار ویژه سازمان برنامه و بودجه قرار دارد .
منظور بیان کــرد: طی امــروز اولویت های مهم 
برای توسعه خراسان شــمالی را بررسی خواهیم 
کرد و ســازمان برنامه و بودجه برای اجرای آن ها 
حمایت های لازم را به خصوص در مرحله تدوین 

بودجه ۱۴۰۳ انجام می دهد.

تجمیع کارت هــای بانکی و 
خدماتی در کارت ملی هوشمند
پروژه تجمیــع کارت های بانکــی در کارت ملی 
هوشمند در آینده ای نزدیک در کل شبکه شتاب 
و نظام پرداخت کشور اجرا خواهد شد. به گزارش 
بانک مرکزی، محمدرضا مانی یکتا مدیر اداره نظام 
پرداخت بانک مرکزی جمهوری اسلامی در گفت 
وگوی خبری اظهار داشت: بیش از ۴۰۰ میلیون 
کارت بانکی در اختیار مردم اســت که به صورت 
میانگین، ماهانه حدود ۱۲۰ میلیون از این تعداد 
کارت فعال هستند. وی افزود: هزینه صدور بانکی 
در کشوهای دیگر بسیار بالا است اما در ایران صدور 
کارت هزینه ناچیزی دارد؛ البته از بعد سیاستگذاری 
این مساله یک آسیب تلقی می شود. یکتا تصریح 
کرد: با امضای تفاهمنامه همکاری مشترک میان 
سازمان ثبت احوال کشــور و بانک ملی جمهوری 
اسلامی ایران تجمیع کارت های خدماتی در کارت 
ملی هوشمند کلید خورد و از این طریق شهروندان 
می توانند از کارت ملی خــود در آینده نزدیک به 

عنوان کارت بانکی نیز استفاده کنند.
وی گفت: کسانی که در بانک ملی حساب دارند می 
توانند در شعب بانک ملی و دستگاه های خودپرداز 
این بانک از کارت ملی هوشمند خود استفاده کنند. 
استفاده از کارت ملی اکنون در یک بانک امکان پذیر 
است اما استفاده از آن در دستگاه های شتاب امکان 
پذیر نیست. مدیر اداره نظام پرداخت بانک مرکزی 
افزود: برای کاهش حجم تعداد کارت های بانکی و 
ارائه خدمات نوین پرداخت، یک کد منحصربه فرد 

الکترونیکی ایجاد خواهیم کرد.

تسویه کامل پول خرید گندم تا 
پایان مهر

سازمان برنامه و بودجه کشور با اعلام اینکه تا کنون 
۷۱ درصد از مطالبات گندمکاران به ارزش ۱۱۰٫۷ 
هزار میلیارد تومان تسویه شده است، اعلام کرد: 
با تدابیر اتخاذ شــده منابع لازم با روش های غیر 
تورمی در حــال تأمین اســت و حداکثر تا پایان 
مهرماه باقیمانده طلب کشاورزان عزیز پرداخت 
خواهد شــد. ســازمان برنامه و بودجه کشور در 
اطلاعیه ای اعلام کرد: با توجه بــه گزارش های 
پخش شده اخیر در رسانه ملی پیرامون وضعیت 
تسویه بدهی دولت به گندمکاران به آگاهی عموم 
مردم به خصوص کشاورزان عزیز و زحمت کش 
می رساند. منابع پیش بینی شده در قانون بودجه 
۱۴۰۲ کل کشور برای خرید تضمینی گندم بالغ 
بر ۱۰۴٫۵ هزار میلیارد تومان برای خرید ۹ میلیون 
تن گندم با نرخ مصوب ۱۱ هــزار و ۵۰۰ تومان 
برای کیلوگرم بود و مقرر شده بود ۱۵۰۰ تومان به 
صورت غیر نقدی با توزیع نهاده با نرخ ترجیحی به 
رقم فوق افزوده شود. پس از تصویب قانون بودجه 
در مجلس شورای اســلامی، دولت برای تشویق 
بیش از پیش کشــاورزان تصمیم گرفت ۲ هزار 
تومان به عنوان جایزه تحویل به رقم نقدی قبلی 
بیفزاید و علاوه بر آن یارانه نهاده ۱۵۰۰ تومانی نیز 
به نقدی تغییر یافت و دریافتی کشاورزان عزیز به 
ازای هر کیلوگرم گندم جمعــاً به ۱۵ هزار تومان 
رسید. لازم به ذکر اســت که اکنون ۷۱ درصد از 
طلب گندمکاران به ارزش ۱۱۰٫۷ هزار میلیارد 
تومان تسویه شده است و دولت ضمن تقدیم لایحه 
اصلاح بودجه ۱۴۰۲ در اوایل مردادماه اقدامات 
خود را بــرای جبران کســری پرداخت تعهدات 

کشاورزان با تمام روش های ممکن آغاز کرد.

اخبار

دولت ســیزدهم با احیای 
پنــج هــزار و ۷۰۰ واحد 
صنعتی خرد، متوســط و 
بزرگ راکد و نیمه تعطیل 
در کشور، بیش از ۱۲۴ هزار 
کارگر بیکار شده را به رونق چرخه تولید بازگرداند. 
به گزارش ایرنا، نهضت احیای واحدهای اقتصادی 
یکی از راهبردهای دولت ســیزدهم بود که در این 
زمینه نهادهای مختلف دست به کار شدند تا با رفع 
موانع پنج هزار و ۷۰۰ واحد صنعتی که با سرمایه  
بیش از ۱۳۵ هزار میلیــارد تومان دچار تعطیلی و 

رکود شده بود، را فعال کنند.
دولت سیزدهم با اختصاص ۴۱ هزار میلیارد تومان 
تامین منابع از محل تســهیلات و ابزارهای مالی از 
طریق صندوق احیا و زنجیره تامین برای بنگاه های 
مساله دار در کمتر از ۲ سال فعالیت خود نه تنها به 
بخش تولید کمک کرد، بلکه اشتغال نیروی کار را 
تامین کرد و باری از دوش کارگران بیکار شــده را 

برداشت و آنها را به محیط کاری بازگرداند.
دبیرخانه نهضت احیای واحدهــای اقتصادی در 
جهــت حمایــت از تولیدکنندگان و نیــروی کار 
اقدامات مختلفی از جمله ایجاد و ساماندهی شبکه 
احیاگران ســه هزار و ۲۰۰ نفری، حل پرونده های 
حقوقی و بانکی بنگاه های اقتصادی، تهیه و تدوین 

بسته های جامع ظرفیت های سیاستی و حمایتی 
دولــت، طراحی اولیــن پارک و پردیــس احیای 
واحدهای اقتصادی، شناسایی واحدهای غیرفعال، 
نیمه فعال، روبه افول، طرح نیمه تمام و طرح های زیر 
ظرفیت اقتصادی، رصد و پایش واحدهای اقتصادی 

و برگزاری تورهای احیا را انجام داد.
طبق گزارش این دبیرخانه، بیش از ۴۷ هزار واحد 
نیمه فعال در کشور شناســایی شد که در حدود ۲ 

سال فعالیت این دولت پنج هزار و ۷۰۰ واحد احیا 
شده است.

واحدهای احیا شده به ســه دسته واحدهای نیمه 
فعال احیا شــده، واحدهای غیرفعال احیا شده و 
واحدهای رفع موانع پیــش روی آنها طبقه بندی 
شــدند طبق گــزارش دبیرخانه نهضــت احیای 
واحدهای اقتصادی ۴۴ درصد واحدهای احیا شده 
در زمره نیمه فعال هــا، ۱۰ درصد جزو رفع موانع و 

۴۶ درصد واحدهای صنعتی غیرفعال هستند که 
به چرخه رونق تولید و اقتصادی کشور بازگشتند.

واحدهای احیا شده در بخش های مختلف اقتصادی 
از جمله صنعتی، معدنی، کشاورزی، گردشگری و 
سایر موارد بودند. بیشــترین تعداد واحدهای احیا 
شده به شهرک های صنعتی در کشور باز می گردد. 
بیشترین درصد واحدهای احیا شده در استان های 
خراسان شــمالی و البرز با ۳۸ درصد، تهران با ۲۴ 
درصد، قم بــا ۲۳ درصد و مرکزی بــا ۱۴ درصد 
است. بیشــترین تعداد واحدهای احیای شده به 
استان های تهران، خراسان رضوی، قزوین، فارس 

و قم اختصاص دارد.
دولت سیزدهم رفع موانع تولید و احیای بنگاه های 
صنعتی و تولیدی را جزو اولویت های خود قرار داد 
بر این اساس در کنار تکمیل پروژه های نیمه تمام، 
در بازگرداندن واحدهای تولیدی و صنعتی راکد به 
چرخه تولید اقدامات شایسته ای انجام داد چراکه 
احیای واحدهای تولیدی نه تنها به رشــد و رونق 
اقتصاد منجر می شود بلکه باعث امید در نیروی کار 
و بازگشت فرصت های شغلی از دست رفته در کشور 
می شود که این امر با اهتمام و عزم جدی دولتمردان 

پیگیری می شود.
ضمن اینکه آمارهای مراکز رســمی نشان از رشد 
اقتصادی، افزایش اشتغال و کاهش نرخ بیکاری مهر 
تاییدی بر حمایت و پشتیبانی های دولت سیزدهم 

در جهت رونق تولید و اشتغال در کشور است.

۴۷ هزار واحد نیمه فعال در کشور شناسایی شد

احیای بنگاه های صنعتی و تولیدی

رئیس سازمان توسعه و تجارت خبر داد:
یک میلیارد یورو برای واردات 

خودرو
رئیس سازمان توسعه و تجارت گفت: با همکاری 
سازمان استاندارد، محیط زیست و وزارت صمت 
روند واردات خودرو تســریع خواهد شد. مهدی 
ضیغمی، رئیس سازمان توسعه و تجارت گفت: ارز 
خوبی برای واردات خودرو در حدود یک میلیارد 
یورو در نظر گرفته شده است همچنین چندین 
شــرکت، منابع را برای واردات خــودرو دریافت 
کرده اند و می توانند ثبت سفارش خوبی هم در این 

زمینه انجام دهند.
رئیس سازمان توســعه و تجارت اظهار کرد: در 
حال حاضر یک شــرکت داخلی برای دو ماه ۱۲ 
هزار خودرو ثبت ســفارش در کارخانه ســازنده 
داشــته اســت تا برای آن هر ماه ۶ هزار خودرو 
ساخته و تحویل این شرکت شود. وی بیان کرد: 
ما محدودیتی برای واردات خــودرو نداریم فقط 
برخی از شرکت ها تا بتوانند استاندارد کامل محیط 
زیســتی را دریافت و قیمت ارزش خــودرو را در 

گمرک تایید کنند زمان بر خواهد بود.
رئیس ســازمان توســعه و تجارت در خصوص 
فرآیند طولانی شدن واردات خودرو گفت: برخی 
از شرکت ها به دلیل محدودیت زیست محیطی، 
مقداری رونــد واردات را به تاخیر انداختند تا این 
مشکل برطرف شود و بتوانند ثبت سفارش خودرو 
را انجام دهند. وی ادامه داد: با همکاری ســازمان 
استاندارد، محیط زیســت و وزارت صمت روند 

واردات خودرو تسریع خواهد شد.
احسان خاندوزی  وزیر امور اقتصادی و دارایی روز 
گذشــته  گفته بود، اجرای کند آیین نامه واردات 
خودرو در ۶ ماه اول امسال چند دلیل داشت که 
یک بخش این بود کــه اولویت های تخصیص و 
سرمایه گذاری پیش تر از آن مطرح شده بود و بعد از 
آن، تخصیص ارز به واردات خودرو انجام می گرفت 
البته ابلاغ این آیین نامه نیز زمان بر شــده بود و 
پیش بینی می کنیم این مسئله در شش  ماه دوم 

سال سریع تر و بیشتر انجام بگیرد.

قبرستانی ازهواپیماهای زمین گیر داریم
رانتی برای خودروسازان در کار نیست

وزیر صمت گفت: چرا باید به خودروســاز رانت 
بدهیم و بعد حساب کشــی کنیم؟ خودروسازان 
باید بدانند که هیچ رانتی در کار نیست و باید روی 

پای خود بایستد.
به گزارش مهر، عباس علی آبادی در نخســتین 
رویداد ملی صنعت دانش بنیان، اظهار داشت: برای 
بهتر بودن فقط باید تلاش کنیم و اگر تلاش کنیم 
به همه چیز می رسیم.همه دولت ها تلاش می کنند 
تا با توسعه، رفاه بیشتری را برای مردمشان داشته 
باشند، اما توسعه پایدار کشورها ریسک هایی دارد 
و برای دســتیابی به آن، مشکلات و سختی هایی 
وجود دارد که باید زیرساخت های آن را فراهم کرد.
وزیر صمت با بیان اینکه اقتصاد بــزرگ و قوی در 
گرو افزایش تعداد بنگاه های بزرگ و قوی اســت، 
افزود: مهمترین ریسک ها در کوتاه مدت و بلندمدت 
ریسک های زیســت محیطی و اجتماعی هستند 
که به طور خاص با اقتصاد در ارتباط اســت. وی به 
دلایل اهمیت بنگاه های بزرگ اشاره کرد و گفت: 
این بنگاه ها توان بالا برای انجام تحقیق و توســعه 
دارند و همچنین از توان بالا برای هزینه در بازاریابی 
برخوردارند، ضمن اینکه توان بالایی برای هزینه در 
توســعه صادرات و غیره دارند. وزیر صمت افزود: از 
طرفی می دانیم سرمایه گذاری در تحقیق و توسعه 
ضامن بقای توســعه پایدار است، سهم هزینه کرد 
در تحقیق و توســعه از GDP در کشورهای عضو 
ســازمان های همکاری های اقتصادی و توســعه 
کشــورهای عضو OECD در سال های ۲۰۰۰ تا 
۲۰۱۹ بین ۴ تا ۵ درصد بوده است. وی اظهار داشت: 
اگرچه کل شــرکت های دانش بنیان کشور ۸۹۹۵ 
مورد است، اما تعداد شــرکت های فعال در صنایع 
پیشــرفته و دانش بنیان با ویژگی های خصوصی و 
دارای پروانه بهره برداری و فروش بیش از ۵ میلیون 
یورو کمتر از ۷۰ شرکت است که البته گزارش های 
جهانی حاکی از آن است که راندمان خوبی داشته اند.
علی آبادی اظهار داشت: تمرکز سیاستگذاران کشور 
تاکنون افزایش کمی شــرکت های دانش بنیان 
کوچک مقیاس و در نتیجه رشــد تعداد اندکی از 
شرکت ها بوده است. وی افزود: برای اینکه به رشد 
۸.۵ درصدی ســالانه صنعت و رشد ۱۳ درصدی 
ســالانه معدن و ۲۳ درصدی سالانه غیرنفتی در 
برنامه هفتم توسعه برسیم، باید اقدامات خاصی را 
انجام دهیم. وی با اشاره به اهداف مورد نظر رهبری 
در رشد کشور گفت: ما امسال اگر به رشد مورد نظر 
رهبری دســت نیابیم و اگر بانک مرکزی، وزارت 
اقتصاد، وزارت علوم، وزارت صمت و معاونت علمی 
و غیره کار را کارستان نکنند، در واقع جفا کرده ایم.
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دبیر انجمن صنفی صنعت سیمان، با تاکید بر اینکه 
عرضه سیمان در بورس کالا، دستاورد بزرگ دولت 
بود که بساط رانت و دلالی ها را جمع کرد گفت: با 
عرضه مستمری که در نتیجه افزایش تولید مازاد 
بر تقاضا و تامین مکفی برق در تابســتان صورت 
گرفت، نه  تنها افزایش قیمتی رخ نداد، بلکه روند 

کاهشی قیمت سیمان نیز در بازار شکل گرفت.
به گزارش ایســنا، یک هفته گذشــته، مهرداد 
بذرپاش- وزیر راه و شهرسازی - در جلسه شورای 
مســکن مازندران، ضمن تاکید بر اینکه نظارت و 
ساماندهی مشاوران املاک، کنترل بازار و خروج 
مصالح سیمان و فولاد از بورس کالا، نقش مهمی 
در کنترل و کاهش قیمت مسکن خواهد داشت، 
گفت: لازم است عوامل مســبب گرانی مصالح را 
کنترل و بتوانیم آن را از بورس کالا خارج کنیم. به 
دنبال این اظهارنظر وزیر راه و شهرسازی موضوع 
مورد اظهار نظر کارشناسان و حتی برخی اعضای 
کمیســیون صنایع نیز قرار گرفت؛ به گونه ای که 
اعلام کردند با خروج سیمان و فولاد از بورس کالا 

در جهت کنترل تورم موافقت جدی دارند.
برخی ازاین نمایندگان مجلس معتقدند که بورس 
کالا که در اساس، بایستی شرایطی برای شفافیت 
عرضه و تقاضا ایجاد کند، بــرای برخی کالاها از 
جمله مصالح ساختمانی، موجب افزایش قیمت 
شــده و حتی انحصار در خرید ایجاد کرده است؛ 

در این زمینه، حسینعلی حاجی دلیگانی - عضو 
کمیسیون برنامه و بودجه مجلس - ضمن اشاره 
به ایده ی وزیر راه و شهرسازی برای خروج فولاد 
و سیمان از بورس کالا جهت کنترل تورم، تاکید 
کرد: در حوزه تامیــن مواد اولیه اعــم از مصالح 
ساختمانی شــاهد دلالی های بزرگ هستیم. از 
سوی دیگر بررسی های میدانی نشان می دهد، در 
سازوکار بورس کژکارکردی شرکت ها و اشخاص 
حقیقی نیز دیده شده به صورت یکجا محصولات 
و مــواد اولیه در بورس کالا خریداری شــده و در 
مرحله بعد افراد یا واحدهای با قدرت خرید کمتر از 
خریداران عمده، مجبور به تهیه مواد با قیمت های 

بالا و چند برابری از این مجموعه ها هستند.  
از ســوی دیگر برخی کارشناســان معتقدند که 
قفل بازار مسکن با خروج سیمان و فولاد از بورس 
کالا باز می شود؛ ضمن اینکه جعفر قادری - عضو 
کمیسیون برنامه و بودجه - نیز نهضت ملی مسکن 
را گروگان قیمت سازی سیمان و فولاد در بورس 
خوانده و ورود جدی دولت به این حوزه برای مهار 
قیمت مواد اولیه و مصالح ســاختمانی را ضروری 
دانسته است. بر این اساس، موضوع را از نقطه نظر 
انجمن صنفی صنعت ســیمان مورد بررسی قرار 
داده ایم. علی اکبر الوندیــان- دبیر انجمن صنفی 
کارفرمایان صنعت ســیمان در این رابطه، اظهار 
کرد: ورود سیمان به بورس کالا یک اقدام بسیار 

خوب و دســتاوردی بزرگ برای دولــت بود که 
بسیاری از رانت ها را قطع کرد و سیمان در یک بازار 
شفاف و قابل ردیابی بر مبنای عرضه و تقاضا و با 
نظارت، نهادهای نظارتی، کشف قیمت می شود و 

فرآیندی مشخص و شفاف دارد.
وی خاطر نشان کرد: اینکه قفل مسکن با خروج 
سیمان از بورس کالا باز می شود یا جملات مشابه 
که ســیمان و فــولاد در بورس، مســکن ملی را 
گروگان گرفته است، جملات کلیشه ای است که 
درست نیستند و به واقعیت موضوع نمی پردازد. 
این مقــام صنفی- صنعتی تصریح کــرد: این در 
حالیست که سیمان تنها دو درصد هزینه ساخت 
مسکن را شکل می دهد. ضمن اینکه علیرغم همه  
نگرانی هایی که از بابت افزایش قیمت در تابستان 
وجود داشت، قیمت سیمان در بورس کالا نه تنها 
افزایش پیدا نکرد که با عرضه مستمر و کمکی که 
دولت از بابت تامین برق انجــام داد، تولید بالایی 
صورت گرفت که مــازاد بر تقاضا بــود و قیمت 

سیمان کاهشی نیز شد.
دبیر انجمن صنفــی صنعت ســیمان ادامه داد: 
در مرداد و شــهریورماه، مازاد بر تقاضا، ســیمان 
عرضه شده و قیمت ها رو به کاهش بوده است. بر 
این اساس اینکه عنوان می شود بازارسازی هایی 
صورت می گیرد، به هیچ عنوان صحت ندارد. اگر 
این موضوع رانت و افزایش قیمت و گروگان گیری 

سیمان، صحت داشت، باید طبیعتا کمتر از تقاضا، 
سیمان عرضه می شد.

الوندیان یادآور شــد: پیش از آنکه ســیمان وارد 
بورس کالا شود، رانت های بالایی وجود داشت و 
دلالی های سنگین صورت می گرفت که علاوه بر 
فشــار بر کارخانه ها، مصرف کننده را هم متحمل 
آسیب و زیان می کرد و در این میان مبالغ زیادی 
جابه جا می شد که با عرضه در بورس کالا، بساط 
آن ها جمع شد و دیگر وجود ندارد. در حال حاضر 
هر متقاضی بسته به کیفیت، بازار و اینکه از کدام 
کارخانه تولیدکننده قصد خرید دارد و... سیمان را 

شفاف خریداری می کند.
به اعتقاد وی، عرضه در بورس دســتاورد بزرگی 
بود که نباید اجازه داد به  سادگی مورد حمله قرار 
گیرد. لازم به ذکر اســت که روز گذشته، احسان 
خاندوزی- وزیــر امور اقتصــادی و دارایی - نیز 
موافقت خود با عرضه سیمان در بورس کالا را اعلام 
کرده و گفت: با توجه به اینکه موضوع بورس کالا به 
عنوان بستر شفاف نظام توزیع کالاهای اساسی یا 
کالاهای پایه انجام می شود و جزو دستاوردهایی 
است که ما در پایان دهه های  ۸۰ و ۹۰ نسبت به 
عبور از مســیر پر از رانت و فسادی که پیش از آن 
وجود داشــت، به نظام بورس کالا منتقل شدیم، 
دولت فعلا هیچ تصمیمی برای خروج سیمان از 

بورس کالا ندارد.

قائم مقــام وزیر جهادکشــاورزی گفــت: تولید 
قراردادی و افزایش ظرفیت تولید گوشــت قرمز 
به عنوان محورهای اصلــی در حوزه کاری وزارت 
جهاد دنبال می شــود کــه تقریبا ســه الی چهار 
 هفته آینده هم اولین نتایج این فرآیند مشــخص 

خواهد شد.
علیرضا پیمان پاک در پاســخ به این سوال که آیا 
واردات گوشت قرمز می تواند بازار داخل را تنظیم 
کند؟ گفت: تأمین گوشــت قرمز به عنوان یکی از 
محورهای فعالیت وزارت جهاد کشاورزی در چند 
مسیر دنبال می شــود. یکی از این مسیرها که بر 
روی آن نیز تمرکز داریم بحث تقویت تولید داخل 
و تامین به موقع نهاده ها اســت که در این راســتا 
در تامین ذرت، کنجاله ســویا و همچنین ترمیم 
زنجیره های تولید یعنــی واردات دام پایه پرواری 
اقدامات خوبی از هفته های گذشــته انجام شده و 

همچنان ادامه دارد.
وی با بیان اینکه سال گذشته به واسطه تغییرات 
نرخ ارز و حذف ارز ترجیحــی  زنجیره حوزه دام و 
طیور کمی آسیب دید، اظهار کرد: تولید قراردادی 
و افزایش ظرفیت تولید گوشــت قرمــز به عنوان 
محورهای اصلی در حوزه کاری وزارت جهاد دنبال 
می شود که تقریبا ســه الی چهار هفته آینده هم 

اولین نتایج این فرآیند مشخص می شود.
قائم مقام وزیر جهادکشــاورزی اضافــه کرد:در 
کنار این موضوع بــه عنوان یک راهــکار موقت، 
برای اینکه  بتوانیم تنظیم بازار را هم دنبال کنیم 
واردات مقداری گوشــت گرم و منجمد نیز انجام 
می شود. به گفته وی سالانه به طور میانگین ۱۰۰ 
هزار تن گوشت منجمد وارد کشور می کردیم، اما 
طی ماه های پایانی سال گذشته و ماه های ابتدایی 
امسال به علت مشــکلات و چالش های ارزی که 
بین وزارت جهاد و بانک مرکزی به وجود آمد این 
واردات کند و متوقف شد. اما این فرآیند مجددا به 

جریان افتاده اســت. پیمان پاک که در یک برنامه 
رادیویی صحبــت می کرد، تصریح کــرد: کمبود 
عرضه گوشت منجمد برای حوزه صنف و صنعت 
منجر به این شــد که تقاضای صنایع به ســمت 
گوشــت گرم حرکت کند و بــازار از تعادل خارج 
 شود. اما در حال حاضر این تقاضا با واردات تامین 

شده است.
وی عنوان کرد: واردات نهاده های دامی را افزایش 
دادیم.  طی سه چهار ماه گذشــته حجم واردات 
ذرت، هم کنجاله ســویا و هم در حــوزه واردات 
گوشــت گرم افزایش یافت و تا چندمــاه آینده تا 
زمانی که در تولید گوشت قرمز داخلی به پایداری 
برســیم این روند ادامــه دارد. به محــض اینکه 
زنجیره های تولید داخل ترمیم شود واردات را کند  
یا متوقف می کنیم. وی افزود: هدف این است که 
بتوانیم یک توازنی میان تولید و تنظیم بازار ایجاد 
کنیم تا هم معیشت مردم به نوعی آسیب نبیند و 
هم کالا به وفور در دسترس باشد. همچنین تولید 

نیز تقویت شود.
قائم مقام وزیــر جهادکشــاورزی در ادامه گفت: 
سال های گذشته این مشکل را داشتیم که برخی 
از کشــتی هایمان ماه ها معطل پرداخت ارز بودند 
که هم کیفیــت نهاده ها کاهــش می یافت و هم 
دموراژهای سنگین می خورد. اما با هماهنگی که 
بین بانک مرکزی و وزارت جهاد به وجود آمده این 
زمان بسیار کوتاه شده اســت. همچنین مطالبات 
واردکننده ها نیز پرداخت شــد. منابع جدیدی که 
آزاد شده هم در حوزه کالاهای اساسی خواهد بود.  
این موضوع به ما امید می دهد که پایداری در تامین 
ارز طی ماه های آتی خواهیم داشت و این پایداری 
در تامین ارز یعنی استمرار واردات نهاده ها و واردات 
کالای با کیفیت و مهم تر از همه ترخیص به موقع 
و عدم ماندگاری و رســوب کالاهــا در گمرکات و 

لنگرگاه ها.

معاونت علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رئیس جمهوری از رونمایی از بســته ای خبر داد 
که شامل موضوعات سرمایه گذاری، تامین مالی، 
ایجاد بازار و غیره اســت و ارزش بــازاری که این 
بسته ایجاد می کند، ۱۵ همت و یکی از قراردادهای 
آن نیز مربوط به ســاخت دامپتراک داخلی است. 
روح الله دهقانی فیروزآبادی در نخســتین رویداد 
ملی صنعت دانــش بنیان اظهار کرد: سیاســت 
تعریف اقتدار کشــور بر مبنای قوه علم ســه دهه 
اســت که از ســوی رهبری، سیاســت گذاری و 
 پیگیری شــده و در این دوران چهار سپهر سپری 

شده است.
وی افزود: در دهه ۸۰ شــاهد گفتمان تبدیل علم 
به ثروت بودیم. در دوره دوم، فطرت جریان دانش 
بنیان محقق شــد که قانون حمایت از موسسات 
دانش بنیان هــم در این دوره تصویب شــد. دهه 
بعــدی دوران اجرای قانون مصوب ســال ۱۳۸۹ 
است که بسیاری از زیرساخت های دانش بنیان در 
این دوره شکل گرفت و تحقیق و توسعه بسیاری از 

فناوری ها در دهه گذشته شروع شد.
او ادامه داد: اکنون هم در دوره  چهارم هستیم که 
به تعداد کافی شرکت و موسسه، آزمایشگاه، مراکز 
رشــد، پارک های علم و فناوری و شتاب دهنده ها 
ایجاد شدند و قانون جهش تولید هم در این دوره 
تصویب شده است. از طرف دیگر شرکت هایی که 
در سال های اخیر کار تحقیقاتی می کردند، در حال 

ورود به صنعت هستند.
دهقانی فیروزآبادی با بیان اینکه برای دیده شدن 
تاثیر ســه دهه حمایت از علم و فناوری در زندگی 
روزمره مردم و تغییر شاخص های ارزیابی کشور در 
پیشرفت علم و فناوری، زیرساخت هایی نیاز است، 
گفت: اولین زیرســاخت کمیت اســت که به نظر 
می رســد حدود ۹ تا ۱۰ هزار شرکت دانش بنیان 
میزان مناسبی برای ایجاد یک جریان هست. دوم 

زیرساخت هاست که اشاره شــد در شرایط خوبی 
هستند. سومین مورد شامل قوانین و تنظیم گری 
خوب است که قانون جهش تولید تا حد زیادی آن 

را پوشش داده است.
وی افزود: اما مهم ترین رکن، بازار است که باید آن 
را به سمت دانش بنیان سوق بدهیم. پس معاونت 
علم و فناوری بــه دنبال ایجــاد بازارهای دولتی، 
غیردولتــی و بین المللی بــرای محصولات دانش 
بنیان است. با توجه به اینکه ساختار اقتصاد کشور 
دولتی اســت، اگر وزارتخانه ها پای کار در اختیار 
قرار دادن بازار به این بخش نباشــند، فرایند کند 

خواهد بود.
او با بیان اینکه اگر بازار تضمین شود، جریان های 
مختلف تامین مالی خود به خود پای کار می آیند، 
گفت: زیــرا هیچ حــوزه ای از اقتصاد نیســت که 
سودهای چند صددرصدی که حوزه فناوری دارد، 
داشته باشد. اما در صنایع پیشرفته و های تک دنیا 

شاهد ارزش افزوده چند صددرصدی هستیم.
وی در ادامــه از رونمایــی بســته ای در همایش 
امروز خبر داد و گفت: این بسته شامل موضوعات 
ســرمایه گذاری، ضمانت نامه، تامین مالی، ایجاد 
بازار و غیره اســت و ارزش بازاری که این بســته 
ایجاد می کند، ۱۵ همت اســت. همچنین امضای 
چند قرارداد جدی که حاصل چنــد ماه تعامل و 
بحث و بررســی با شــرکت دانش بنیان و مصرف 
کننده نهایی اســت  و یکــی از این  مــوارد، پروژه 
ســاخت دامپتراک ایرانی اســت که قرارداد آن با 
سرمایه گذاری ۱۲۰ میلیارد تومان با همکاری ۱۴ 
شرکت امضا می شود و امیدواریم در همین دولت 

به بهره برداری برسد.
معاون علمــی، فنــاوری و اقتصاد دانــش بنیان 
رئیس جمهوری در پایان ابــراز امیدواری کرد که 
کنسرسیوم ها در سلامت و کشــاورزی نیز زودتر 

محقق شود.

جمع شدن بساط دلالی با عرضه سیمان در بورس کالا

ایجاد بازار ۱۵ همتی برای صنایع دانش بنیانافزایش تولید گوشت قرمز در کشور

گروه اقتصاد ایران وجهان
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با امضای تفاهمنامه تولید واگن مسافری بین گروه 
مپنا و بنیاد مستضعفان، ۳۰ دستگاه واگن )۳ رام( 
با ظرفیت ۱۲۰۰ صندلی طی یکســال به ناوگان 

ریلی کشور افزوده می شود.
به گزارش خبرنگار اقتصادی خبرگزاری تسنیم، 
تفاهمنامه ساخت ۳۰ دســتگاه واگن مسافری 
در حاشــیه برگزاری نمایشــگاه ریلی بین گروه 

مپنا و شــرکت بن ریل )از زیرمجموعه های بنیاد 
مستضعفان( امضا شد. ابراهیم نادری مدیرعامل 
بن ریل در این باره گفت: در زمان حاضر بین عرضه 
و تقاضا در حمل ونقل ریلی مسافری فاصله زیادی 
وجود دارد و با امضا تفاهمنامه با گروه مپنا ظرفیت 

مناسبی در این بخش ایجاد خواهد شد.
وی با بیان این که ۳۰ واگن مسافری ظرفیت ۱۲۰۰ 

صندلی را به ناوگان ریلی کشور اضافه می کند، افزود: 
بن ریل امروز ۱5۰ واگن مسافری در اختیار دارد. وی با 
اشاره به برنامه ارتقای کیفیت ناوگان ریلی، گفت: یکی 
از دلایل نارضایتی مردم از ناوگان ریلی، فناوری های 
قدیمی ناوگان کنونی اســت که با ورود واگن های 

جدید این نارضایتی به مراتب کمتر خواهد شد.
بر اســاس اعلام مدیرعامل واگن پــارس مپنا ۳۰ 

دستگاه واگن تفاهم شده طی یکسال و در بازه زمانی 
6 ماه ۱۰ واگن، 9 ماه پس از تفاهمنامه ۱۰ واگن و در 
ماه ۱۲ نیز ۱۰ واگن به بن ریل تحویل می شود. ارزش 
این تفاهمنامه ۱۰۰۰ میلیارد تومان اعلام شده است. 
حدود 8۰ درصد از تجهیزات و ادوات موردنیاز تولید 
واگن ها از داخل و ۲۰ درصد نیــز از طریق واردات 

تامین خواهد شد.

خانوارها تودوزی اتومبیل خود را در اولویت بعدی 
قرار داده اند و برای تعمیــرات فنی خودرو وقت و 
هزینه بیشــتر صرف می کنند. گران شدن مواد 
اولیه باعث افزایش قیمت تودوزی و لوازم جانبی 
خودرو شده است. دولت برای بهبود اقتصاد کشور 
به یک برنامه کلان نیاز دارد، که یکی از آنها بهبود 

بازار است.
خانوارها تــودوزی اتومبیل خــود را در اولویت 
بعدی قرار داده اند و بــرای تعمیرات فنی خودرو 
وقت و هزینه بیشــتر صرف می کنند. گران شدن 
مواد اولیه باعث افزایش قیمت تــودوزی و لوازم 
جانبی خودرو شده است. دولت برای بهبود اقتصاد 
کشور به یک برنامه کلان نیاز دارد، که یکی از آنها 

بهبود بازار است. ســهراب برجی، رئیس اتحادیه 
تشــک دوزان و صندلی ســازان خودروی تهران 
در گفت وگوبا پایگاه خبری اتــاق اصناف تهران 
وضعیت کسب وکار این صنف را در 6 ماه نخست 
سال ۱۴۰۲ این چنین تشــریح کرد: کسب و کار 
ما که اصلا رضایت بخش نیست. بحران اقتصادی 
 حاکم بر جامعه باعث شده که رکود در بازار ایجاد 

شود. 
قدرت خرید مردم کاهش یافته و خانوارها ترجیح 
می دهند که ضروریات زندگی را تامین کنند. در 
مورد تعمیر و نگهداری اتومبیــل هم اکثرا برای 
تعمیرات فنی اتومبیل هزینه می کنند. تودوزی 
اتومبیل جزء اولویت غیرضروری است و تا وقتی 

که کاملا از بین نرفته برای تعمیرصندلی یا تعویض 
روکش اقدام نمی کنند.

وی افزود: تــورم و گرانی یکی دیگــر از مواردی 
اســت که باعث افت فروش شده اســت. با وجود 
این که کالاهایــی که ما عرضــه می کنیم تولید 
داخل هستند ولی گران شــدن مواد اولیه باعث 
افزایش قیمت تودوزی و کالاهای جانبی خودرو 

شده است.
وی ســپس به بیان چالش هایی که صنف متبوع 
خود با آنها روبه رو است پرداخت: یکی از مشکلات 
صنف ما عــدم واردات خودروهای جدید و حتی 
توزیع کمتر خودروهای داخلی است. وقتی کسی 
خودروی جدید تهیه می کند، احتیاج به روکش 

صندلی، کفپــوش و دیگر لــوازم جانبی دارد که 
عرضه این کالا وظیفــه واحدهای صنفی اتحادیه 

ما است.
برجی گفت: برای برون رفت از این بحران نیاز است 
که دولت مردان از اصناف بیشــتر حمایت کنند. 
اقتصاد سالم در هر کشــور به فعالیت بنگاه های 
کوچک تجاری و اصناف آن کشــور بستگی دارد. 
اگر قیمت ها تعدیل شــود. نرخ ارز ثابت بماند و 
این قدر نوسان نداشته باشد می توان امید داشت 
که شرایط تا حدودی بهتر شود. به هر حال دولت 
برای بهبود وضعیت اقتصادی کشور به یک برنامه 
 کلان نیاز دارد، که یک شاخه از آن بهبود وضعیت 

بازار است.

در حالی رئیس جمهوری از عملکرد بانک ها در بخش 
پرداخت تسهیلات تولید مســکن رضایت ندارد که 
سنگ اندازی سیســتم بانکی در مسیر ساخت و ساز 
مســکن ادامه دارد. رئیس جمهوری در جلسه اخیر 
شورای عالی مسکن با بیان این که متأسفانه عملکرد 
برخی بانک ها در ارائه تسهیلات قابل قبول نیست، گفته 
بود: برخی بانک ها به جای پرداخت تسهیلات مسکن 
به مسکن سازی روی آورده و فعالیت اقتصادی خود 
را جزو آمار تســهیلات پرداختی نهضت ملی مسکن 

ارائه کرده اند.
وی در این رابطه دستور داد: طی ۲ هفته جلسه ای با 
حضور وزرای راه، اقتصــاد، رئیس کل بانک مرکزی و 
مدیران عامل بانک ها برگزار شود تا اولاً آمار ارائه شده 

در خصوص تعداد متقاضیان معرفی شده به بانک ها، 
قراردادهای امضا شــده و میزان تسهیلات پرداختی 
بررسی شــده و نتیجه نهایی در جلسه آتی شورا ارائه 
شود. ثانیاً پیشــنهادهای مختلف مطرح شده در این 
جلســه در خصوص راهکارهای تســریع در تأمین 
تسهیلات بانکی ساخت مسکن از جمله خط اعتباری 
ویژه بانک مسکن را بررسی و اعلام نظر کنند.وی تاکید 
کرد: این که همه کارها و اقدامات دولت عنوان جهادی 
و نهضتی دارد، به منزله آن است که همه وزارتخانه ها و 
دستگاه های اجرایی با تلاش مضاعف نسبت به پیگیری 
امور تا حصول نتیجه اهتمام داشــته باشند و اجازه 
ندهند انجام کارها با تأخیر مواجه شود. در همین رابطه 
دبیر کانون سراسری انبوه ســازان با انتقاد از عملکرد 

بانک ها گفت: وضعیت تسهیلات دهی بانک ها به بخش 
مسکن به هیچ عنوان راضی کننده نیست و رسیدگی 
عاجل می خواهد. فرشید پورحاجت افزود: بانک ها تمام 
تلاش خود را به کار بسته اند که در حوزه ساخت مسکن 
تسهیلات پرداخت نکنند. سیستم بانکی شعار پرداخت 
وام را می دهد اما در مقام اجرا مانند سایر تسهیلات این 

کار قطره چکانی انجام می شود.
وی به یک نمونه از سنگ اندازی بانک ها برای نپرداخت 
وام ساخت مســکن اشــاره و اضافه کرد: در رابطه با 
تسهیلات قانون جهش تولید در بخش خودمالکی، 
بانک ها برای پرداخت وام رســوب در نظر می گیرند. 
در حالی شورای پول و اعتبار سقف تسهیلات نهضت 
ملی مسکن را به 55۰ میلیون تومان افزایش داده که 

بانک ها برای پرداخــت ۱5۰ میلیون تومان متمم در 
پروژه های خودمالکی تامین رسوب سالانه ۱5 درصدی 

را مطالبه می کنند.
وی با تاکید بر این که شورای پول و اعتبار چنین چیزی 
را مصوب نکرده است، تصریح کرد: تنها بانکی که در 
حوزه تولید مسکن عملکرد قابل توجهی داشته، بانک 
مسکن بوده که با تمام فشارها جور سیستم بانکی را به 
دوش می کشد. دبیر کانون سراسری انبوه سازان یادآور 
شد:  اخیراً جلسه ای با مدیرعامل بانک مسکن برگزار 
کردیم و مقرر شد یک خط اعتباری برای قانون جهش 
تولید مسکن در نظر گرفته شود. برای این کار نیاز است 
سپرده قانونی بانک مسکن کاهش یابد تا بتواند قدرت 

وام دهی را افزایش دهد.

معاون وزیر بازرگانی عراق در دیدار با سرپرست سازمان 
صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران، ایجاد شهرک 
صنعتی مشترک بین دو کشور و حضور فعالان اقتصادی 
ایران در شــهرک های صنعتی عراق را مورد تاکید قرار 
داد. به گزارش ســازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران، »ستار جابر الجابری« معاون وزیر بازرگانی 

عراق با »فرشاد مقیمی« سرپرســت سازمان صنایع 
کوچک و شهرک های صنعتی ایران دیدار و گفت وگو 
کرد. راه اندازی شــهرک صنعتی مشــترک دو کشور، 
حضور فعالان اقتصادی و واحدهای تولیدی کشورمان 
در شهرک های صنعتی عراق)به ویژه شهرک صنعتی 
واسط( و دعوت از ســرمایه گذاران ایرانی برای حضور 

در همایش سرمایه گذاری که به زودی در عراق برگزار 
می شود، از مهمترین محورهای مورد بحث و تبادل نظر 
بود. معاون وزیر بازرگانی عراق در این دیدار بر استفاده 
از تجربه کشورمان در حوزه شهرک های صنعتی برای 
رشد و توســعه صنعت در عراق تاکید کرد و گفت: فضا 
برای حضور بخش دولتی و خصوصی جمهوری اسلامی 

و افق های جدید توســعه با تکیه بر تجارب گذشته و 
ظرفیت های مشترک دو کشور فراهم است. یوسف جابر 
الجابری افزود: در کمیسیون مشترک ایران و عراق طی 
روزهای گذشته نیز تفاهمنامه و توافق نامه های مشترک 
از جمله راه اندازی شهرک صنعتی مرزی مشترک دو 

کشور را مورد پیگیری قرار دادیم.

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان مرکزی 
گفت: ما به دنبال ایجاد تحول هستیم و با توجه 
به اینکه از رتبه چهارم منابع برخورداریم، رتبه 
چهارم صادرات ســنگ را هدف گذاری کرده ایم 
و باید به این نقطه برسیم. علی جودکی شامگاه 
اظهار کرد: نمایشــگاه بین المللی ســنگ ایران 
تقریبــا تنها مرکــز نمایشــگاهی ۱۰۰ درصد 
خصوصی کشور اســت. نمایشگاه برای رسیدن 
به این مرحله که بیش از ۳۰ هزار تن سنگ طی 
چهار روز در آن به نمایش در بیاید، کار بســیار 
بزرگی انجام داده اســت که در نمایشــگاه های 
مشــابه خارجی و داخلی نیز مشاهده نمی شود. 
این مهم نشان دهنده اقدامات بزرگ در ۱۴ دوره 
قبل است تا نمایشگاه به عنوان بین المللی برسد.

وی ادامه داد: اگر این نمایشگاه که توسط بخش 
خصوصی ایجاد شده در بروکراسی بخش دولتی 
قرار بگیرد، به این مرحله نمی رسید. ما هنوز به 
نقطه اصلی و هدف نهایی دست پیدا نکرده ایم و 
جای کار بسیاری وجود دارد. بخش خصوصی به 
دنبال این است که شرایط بهتری را فراهم کند و 

بخش دولتی باید به این مسئله کمک کند.
وی افزود: با همــکاری بخش خصوصی دو طرح 
برای نمایشگاه مطرح شده است. تلاش کرده ایم 
تا اینجا نمایشگاه تبدیل به شوروم و مرکز عرصه 
سنگ کشور شــود که نیازمند همکاری وزارت 
امور خارجه و سازمان توســعه تجارت است. با 
ایجاد این نمایشــگاه دائمی، تجار خارجی تمام 
پتانسیل سنگ کشور را در این نمایشگاه مشاهده 
خواهند کرد و نیازی به حضور در معادن کشور 

وجود ندارد.
جودکی گفــت: تقریبا تمام اســتان های دارای 
معادن ســنگ تزئینی و تقریبا تمام معادنی که 
قابلیت صادرات دارند، در نمایشگاه حضور دارند. 
با این کار، نمایشگاه به طور مداوم در تمام سال 
فعال خواهد بــود. با تکمیل پایانــه صادراتی و 
استقرار گمرک، صادرات از همین نقطه صورت 
خواهد گرفت و با ایجاد امکان عرضه مستقیم، از 
دلال بازی جلوگیری کرده و موجب شــکوفایی 

اقتصاد منطقه می شود.
وی اظهار کرد: حدود ۱۱ درصد ســنگ تزئینی 
جهان را در اختیار داریم اما مشارکت ما در این 
حوزه کمتر از نیم درصد است که نشان می دهد 
نیازمند تلاش بیشتر هســتیم. اگر این اقدامات 
در حوزه نمایشگاهی به درستی صورت گرفته و 
دولت نیز حمایت کند، تمام معادن سنگ کشور 
برای عرضه سنگ در این نمایشگاه حضور پیدا 
کرده و موجب شکوفایی اقتصاد منطقه  و کشور 

می شود.
وی ادامه داد: از لحاظ میزان ذخایر سنگ تزئینی، 
رتبه چهارم جهان و از لحاظ تنوع ســنگ های 
تزئینی رتبــه اول جهــان را در اختیــار داریم 
اما برخی مشــکلات از قبیل فــرآوری و قوانین 
دســت و پاگیر مانع از این است که بتوانیم تمام 
ظرفیت خود را به بازارهــای جهانی ارائه کنیم. 
این نمایشگاه فرصت مغتنمی برای کشور است 
چرا که بعد از نمایشگاه های برزیل، چین، هند و 
ایتالیا، رتبه پنجم بین المللی را در اختیار دارد و 

برای فعالان سنگ دنیا شناخته شده است.
مدیــرکل صمت اســتان افزود: بــا هماهنگی 
وزارت بازرگانی بالغ بر ۲۰ سفیر را برای بازدید 
از نمایشــگاه دعوت کرده ایم و بالغ بر ۲5 تاجر 
کشــورهای خارجی برای حضور در نمایشگاه 
اعلام آمادگی کرده اند. این نمایشگاه باعث ارتقاء 
جایگاه شهر نیم ور و شهرستان محلات و استان 
مرکزی خواهد شد. حضور افراد غیربومی برای 
بازدید از نمایشــگاه می تواند بــه ارتقاء اقتصاد 

منطقه و شهر کمک کند.
وی تصریح کرد: مجوز بین المللی نمایشگاه صادر 
شده و رایزنان بازرگانی کشور که قصد استقرار 
در کشــورهای هدف را دارند، در این نمایشگاه 
حضور خواهند داشــت و اقدامات لازم در حوزه 
مارکتینگ را در بازارهــای هدف انجام خواهند 
داد. جودکی گفت: میز تخصصی سنگ کشور با 
حضور مقامات ارشد کشوری در محل نمایشگاه 
برگزار خواهد شد. وظیفه میز سنگ، شناسایی 
گلوگاه ها و مشکلاتی است که در حوزه صادرات 
سنگ در هر نقطه ای وجود دارد. مسئولیت میز 
سنگ به استان مرکزی داده شده و طی چند سال 
اخیر، تقریباً در تمام نقاط سنگ خیز کشور این 

میز برگزار شده است.
وی اظهــار کــرد: اقدامــات خوبــی در حوزه 
نمایشــگاهی انجام می شــود و حضور اساتید 
بین المللی را در نمایشــگاه خواهیم داشت که 
به توســعه امر آموزش کمک می کنــد. یکی از 
تفاوت های نمایشگاه امسال، حضور ماشین آلات 
فرآوری است و آخرین تکنولوژی و ماشین آلات 

در معرض دید قرار می گیرد.
وی با بیــان اینکه در حــوزه تولیــد و فرآوری 
سنگ مشکلات بســیاری وجود دارد و برخی از 
ماشین آلات فرسوده هســتند، ادامه داد: به روز 
کردن تجهیــزات نیازمند همــکاری بانک های 
عامل و اعطاء سرمایه در گردش و سرمایه ثابت 
اســت تا واحدهای فرآوری بتوانند دستگاه های 
خود را به روز کنند که در ایــن صورت در تولید 

صادرات محــور تاثیرگذار خواهنــد بود. نکته 
دیگری که در نمایشگاه امسال به جدیت دنبال 
شده، حضور جدی تر ماشــین آلات خواهد بود. 
شرکت هپکو در تجهیزات، شــرکت هسکو در 
تعمیرات و شرکت های وارد کننده ماشین آلات 
غیرقابل تولید در کشــور، در نمایشگاه حضور 
خواهند داشت تا معدنکاران سراسر کشور علاوه 
بر مشــاهده این ظرفیت ها بتوانند قراردادهای 

مورد نیاز خود را منعقد کنند.
وی اظهار کرد: اولویت اولیه ما در سیاست گذاری 
اقتصادی کشور، اســتفاده از توان داخلی است. 
شرکت هپکو در چند ســال اخیر که به چرخه 
تولید بازگشته، نشان داده است که می تواند نیاز 
کشور را برطرف کند. امیدوارم با حل مشکلات 
بتوانیم برند هپکو را به صدر برندهای کشــوری 
و بین المللی برگردانیم. از تمام کســانی که در 
فعالیت های معدنی چه در بخش خصوصی و چه 
در بخش دولتی، حضور دارند دعوت کرده ایم تا 
بتوانیم پانزدهمین نمایشگاه بین المللی سنگ را 

بسیار متفاوت تر از دوره های دیگر برگزار کنیم.
وی ادامــه داد: با اســتفاده از آسیب شناســی، 
مشکلات سال گذشته شناسایی شده و امیدواریم 
در نمایشگاه امسال شاهد این مشکلات نباشیم. 
امیدواریم نمایشگاه ســنگ ایران را در مقیاس 
بین المللــی ببینیم و پــس از قــرار گرفتن در 
رنکینگ جهانی، بــه دنبال ارتقــاء جایگاه آن 
باشیم و این هدف گذاری را داشته باشیم که یک 
روز نمایشگاه اول دنیا باشیم که دور از دسترس 

نیست.
وی افزود: بخش دولتی تمام تلاش خود را انجام 
داده است تا نمایشــگاه در شرایط خوبی برگزار 
شود. از وزیر صمت و دو تن از وزرای دیگر برای 
حضور در نمایشگاه دعوت است اما حضور معاون 
معدنی وزارت صمت و رئیس ســازمان توسعه 

تجارت در نمایشگاه قطعی شده است.
مدیرکل صمت اســتان با تاکید بر اینکه تقاطع 
غیرهمســطح در محدوده نمایشگاه باید شکل 
بگیرد، گفــت: در این زمینه مشــکلاتی وجود 
داشت که در حال برطرف شدن است. معدنکاران 
نیز در زمینــه تامین تجهیــزات همکاری های 
لازم را خواهند داشــت. باید برای این کار بزرگ 
زیرســاخت های دیگری مانند هتلینگ تقویت 
شــود. انتظار داریم که در کنار نمایشگاه سنگ، 
بخش گردشــگری نیز فعال باشــد و میهمانان 
خارجــی از نقــاط مختلــف و پتانســیل های 

گردشگری محلات دیدن کنند.
وی اظهار کرد: این ها ســفیران فرهنگی شده و 
می توانند به رشد گردشگری شهرستان محلات 
کمک کنند و این امــر می تواند از اهداف پنهان 
نمایشگاه سنگ باشد. شهرستان های محلات و 
دلیجان می توانند از این فرصت استفاده کرده و 
اقتصاد خود را شکوفا کنند. امیدواریم سال جاری 
مشکل زمین و سند پایانه صادراتی حل شده و 
نمایشگاه دائمی، شوروم و پایانه صادراتی تا سال 

آینده شکل بگیرد.
وی با اشاره به نقش بزرگ خبرنگاران در عرصه 
اطلاع رسانی برای نمایشگاه، ادامه داد: ما به دنبال 
ایجاد تحول هســتیم و با توجه به اینکه از رتبه 
چهارم منابع برخورداریم، رتبه چهارم صادرات 
سنگ را هدفگذاری کرده ایم و باید به این نقطه 
برســیم. جودکی افزود: در حوزه سنگ تزئینی 
چیزی به نام خام فروشــی وجود ندارد چرا که 
5۰ درصد کار فرآوری در معادن اتفاق می افتد 
و ســایر اقدامات در واحدهای فرآوری ســنگ 
صورت می گیرد. بنابراین صادرات ســنگ کوپ 
خام فروشی محسوب نمی شود. بالغ بر ۴5 درصد 
صادرات ترکیه ســنگ کوپ بوده و این نکته در 

دنیا مرسوم است.
وی گفت: رویکــرد نمایشــگاه های بین المللی 
افزایش صادرات کالا اســت. اصرار ما برای ورود 
دســتگاه های فرآوری به جهت همراه شــدن با 
تکنولوژی های روز دنیا است تا بتوانیم در بازارهای 
بین المللی حضور پیدا کنیــم. بنابراین رویکرد 
اصلی نمایشــگاه های بین المللی صادرات محور 
است. پایه رشد تولید و مهار تورم، توسعه صادرات 
است و باید با تولید کالای صادراتی، قدرت رقابت 

در بازار جهانی را برای خود فراهم کنیم.
وی اظهار کرد: نمایشگاه سنگ نیمور هر ساله از 
لحاظ میزان شرکت کننده، تنوع سنگ و میزان 
بازدید کننده تخصصی، رشد کمی و کیفی داشته 
است. دستاورد چهارده ساله نمایشگاه این است 
که نمایشــگاه بین المللی سنگ ایران، پنجمین 
نمایشگاه سنگ دنیا اســت. اعلام آمادگی ۲5 
کشور جهان برای حضور در نمایشگاه، دستاورد 
چهارده دوره برگزاری و کار تیمی پرقدرت است.
مدیرکل صمت استان مرکزی ادامه داد: یکی از 
تکنولوژی های روز دنیا تولید کاغذ از سنگ است 
که یک واحد در این حوزه در شهرستان محلات 
ایجاد شــده و کار پیش تولید را آغاز کرده و  به 
تولید انبود خواهد رســید. ذخیره بسیار خوبی 
از سنگ هایی که می تواند به عنوان خمیر کاغذ 
استفاده شود در شهرستان محلات وجود دارد. 
امیدواریم با رفع مشــکلات این واحد و تکمیل 

زنجیره بتوانیم از این ظرفیت نیز استفاده کنیم.

قیمــت اوراق تســهیلات 
مســکن در مقایسه با اواخر 
مــرداد تقریبــا ۲.۴ درصد 
کاهش یافتــه و هم اکنون 
بــرای دریافــت وام 96۰ 
میلیون تومانی مســکن زوجین باید ۱68 میلیون و 
5۷6 هزار تومان هزینه کرد. کسادی معاملات و کاهش 
قیمت مسکن ظاهرا منجر به کاهش تقاضا برای دریافت 
وام خرید مسکن شده است. امروز قیمت هر برگ امتیاز 
اوراق تسهیلات مسکن )تسه( سال ۱۴۰۰ معادل 8۷ 
هزار و 9۰ تومان، اوراق سال ۱۴۰۱ به میزان 88 هزار 

تومان و ۱۴۰۲ معادل 8۷ هزار و 8۰۰ تومان است.
بر این اســاس متاهل های ســاکن تهران باید برای 
دریافت وام 8۰۰ میلیون تومانی خرید تعداد ۱6۰۰ 
برگه اوراق تســهیلات به اضافه ۱6۰ میلیون تومان 
وام جعاله تعداد ۳۲۰  برگه اوراق خریداری کنند که با 

قیمت 8۷ هزار و 8۰۰ تومان باید ۱68 میلیون و 5۷6 
هزار تومان هزینه کننــد. روز ۲۰ مردادماه قیمت هر 
برگ تسه ســال ۱۴۰۲ معادل 89 هزار و 9۰۰ تومان 
 بود که آمار از افت ۲.۴ درصدی قیمت هر برگ تســه 

حکایت دارد.
مجردهای تهرانی نیز می توانند ۴۰۰ میلیون تومان 
وام خرید بــه اضافه ۱6۰ میلیون تومان تســهیلات  
جعاله دریافت کنند که با این حساب باید 8۰۰ برگه 
برای وام خرید و ۳۲۰ برگه برای جعاله جمعا به تعداد 
۱۱۲۰ فقره خریداری کنند. بنابراین باید 98 میلیون 
و ۳۳6 هزار تومان پرداخت کنند. سقف این تسهیلات 
برای مراکز استان و شهرهای با جمعیت بیش از ۲۰۰ 
هزار نفر برای مجردها به ۳۲۰ و برای زوجین به 6۴۰  

میلیون تومان رسیده است.
با توجه به اینکه مجردها باید 6۴۰  و متاهل های ساکن 
این شــهرها نیز باید ۱۲8۰ برگه تسهیلات مسکن 
خریداری کنند، مجردها باید 56 میلیون و ۱9۲ هزار 
تومان و متاهل ها نیز ۱۱۲ میلیون و ۳8۴ هزار تومان 

پرداخت کنند. نشانه های متعدد از تعمیق رکود بازار 
مسکن شــهر تهران و ایجاد انتظارات کاهشی در این  
بازار حکایت دارد؛ رکودی که رئیس اتحادیه مشاوران 
املاک نیز به آن اذعان کرده و علت آن را رشد نامعقول 

قیمت ها در ماه های پایانی سال گذشته دانسته است.
افت بازار ملک اگرچه ممکن است با عارضه هایی برای 
گردش مالی بخش مسکن همراه باشــد، اما ثمرات 
خوبی هم در پی داشته است. از جمله این فواید می توان 
به کاهش تا ۲۰ درصدی نرخ های پیشنهادی، ایجاد 
انتظارات کاهشی، کوچ سرمایه گذاران از شمال شهر 
به مناطق جنوبی و بافت های فرســوده و امیدواری 
متقاضیان واقعی به خرید مسکن در میان  مدت اشاره 
کرد. یکی از نشانه های کسادی بازار مسکن، افزایش 
قابل توجه فروشــندگان و خروج خریداران اســت. 
شرایط به گونه ای است که بسیاری از واسطه های ملکی 
موفق به فروش فایل های در اختیار خود نمی شوند و 
بعضا سعی می کنند از تمامی ظرفیت ها برای تبلیغ 

آگهی های زیر قیمت استفاده کنند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

قیمت وام مسکن کاهش پیدا کرد

کوچ سرمایه گذاران مسکن به بافت فرسوده 

تفاهمنامه ۱۰۰۰ میلیارد تومانی تولید واگن مسافری 

افزایش قیمت کالاهای جانبی خودرو

سنگ اندازی بانک ها در مسیر تولید مسکن

راه اندازی شهرک صنعتی مشترک عراق با ایران

هدایت نقدینگی به بازار مسکن
حسم محتشم، کارشناس مسکن 

مسکن حدود ۲۰ درصد سهم در اقتصاد دارد ولی 
وقتی اقتصاد مملکت ۷۰ درصد دولتی اســت، در 
نتیجه دولت مقصر در این بازار اســت. اگر دولت 
بخشی از این ســهام را به بخش خصوصی واگذار 
می کرد و خــود ناظر بود، نتیجــه بهتری حاصل 
می شد. دولت در نهضت ملی مسکن به وظیفه خود 
خوب عمل نکرده اســت. اگر برنامه ریزی درست 
صورت گرفته بود و زیرســاخت های یک میلیون 
واحد آماده شده بود، عرضه مسکن خود باعث ایجاد 
تعادل نسبی در بازار شده بود و مسکن ارزان قیمت 
برای قشر کم درآمد و کم بضاعت هم فراهم می شد. 
برخی از خانوارها توان خرید مسکن یا حتی اجاره 
مسکن با قیمت های فعلی را ندارند. بازار مسکن تا 
اردیبهشت ماه رشد قیمت داشت. اما در خرداد ماه 
و تیر ماه این رشد قیمت یک مقداری منفی بوده 
است. ولی همچنان قیمت مسکن در سبد خانوار 
بالاست که بعضا تمام درامد یک خانواده را به خود 
جذب می کند. این وضعیت بد و ناعادلانه ناشی از 
شرایط عدم مدیریت صحیح در بخش اقتصاد کلان 
کشور است. شرایط اقتصادی کشور به گونه ای است 
که اگر کالا یا محصولی گران می شود به دنبال آن 
تولید کننده، توزیع کننده و خدمات دهنده به آن 
دامن می زنند و بیشتر از آن چیزی که دولت در نظر 
گرفته، محقق می شود. همواره پیش بینی دولت در 
برابر تعیین یکسری درآمدها و هزینه های جاری 
است، اما طبق تجربه سال های گذشته معمولاً در 
آمدهای دولت کمتر محقق شده، اما هزینه ها بیشتر 
از حد برنامه ریزی شده بوده است و این باعث ایجاد 

تورم بالاتر از رقم پیش بینی دولت بیشتر می شود.
در حال حاضر چند بازار برای سرمایه گذاری در 
کشــور وجود دارد. بازار ارز و طلا یکی از همین 
بازارهاست که معمولاً بیشتر امتیاز این بازارها در 
اختیار دولت است در واقع کنترل و مهار قیمت ها 
در این بازار را در دست دارد. بازار بورس و خودرو هم 
از این قضیه مثتثنی نبوده، اما در کنار این بازارها، 
بخش مسکن به عنوان شاکله اصلی جذب سرمایه 
مطرح است. دولت تاکنون نتوانسته نقدینگی های 
سرگردان را به ســمت تولید مسکن هدایت کند 
همین موضوع باعث شده که حجم زیادی از پول 
به سمت بازارهای موازی بازار مسکن برود و بخش 

تولید در این بازار را دچار اختلال کنند.

کسب رتبه چهارم صادرات هدف گذاری شد

صادرات سنگ تزئینی به اروپا
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فناوری و 
اطلاعات

تمرکزگرایی مانع پیشرفت شرکتهای دانش بنیان 
رییس انجمن صنفی شتاب دهنده های خراســان رضوی با بیان این که تمرکز 
گرایی، موجب جلوگیری از پیشرفت شرکتهای دانش بنیان در استانها شده است 
مدعی شد:بیش از ۹۰ درصد منابع حمایت از شــرکتهای دانش بنیان در تهران 

هزینه می شود.
محسن روشنک در آیین رونمایی از پوستر جشنواره ملی سرآمد در مشهد افزود: 
باید در این خصوص بازنگری لازم صورت گیرد و این در حالی است که شرکتها، 
پس از رسیدن به شرایط مناسب برای توسعه بازار، از سایر شهرستانها به تهران 

می روند.
وی ادامه داد: گردش مالی کلان کشــور در حوزه های معدن، نفت، پتروشیمی، 
کشاورزی و مواد غذایی است و باید این حوزه ها با کمک شرکتهای دانش بنیان 
نقش موثری در اقتصــاد ایفا کنند. عضو هیات مدیره انجمن شــرکتهای دانش 
بنیان گفت: در حوزه نوآوری باید سه گام اساســی برای جریان سازی، فرهنگ 
سازی و اجرای آن برداشت و این در حالی اســت که انجمن شرکت های دانش 
بنیان و شــتاب دهنده ها، رسالت اصلی خود را جریان ســازی و فرهنگ سازی 
 می دانند و برای گام ســوم باید تمام ظرفیت های لازم در استان و کشور گرد هم 

جمع شوند.
رییس پارک علم و فناوری خراســان رضوی هم در این مراســم گفت: در سال 
۱۳۹۹ صادرات شــرکتهای فناور ۸۰۰ هزار دلار بود که در سال ۱۴۰۱ این رقم 
به بیش از ۱۲ میلیون دلار رســید که این تحول از حرکت رو به جلوی اســتان 
و توجه به شــرکتهای دانش بنیان و تاثیر آن در اقتصاد فناور خراســان رضوی 
نشــان دارد. وی ادامه داد: باید در عرصه مردمی ســازی، شــبکه سازی و پیدا 
کردن نیازهای اصلی اســتانها، بهتر از گذشــته عمل کنیم و برگزاری جشنواره 
 ملی سرآمد، می تواند فعالان برتر شــرکت های دانش بنیان را در مسیر درست 

هدایت کند.
رییس هیــات مدیره انجمن شــرکت های دانــش بنیان خراســان رضوی نیز 
گفت:ایجاد تحرک در اقتصاد دانش بنیان هدف هر اســتانی است و سعی شده 
اســت تا با برگزاری جشــنواره ملی »ســرآمد« بتوانیم در ایــن موضوع نقش 
موثری ایفا کنیم. ســید مهــدی مدنی بجســتانی افزود: انتخاب شــرکتهای 
دانش بنیان و ســرآمد در حــوزه اقتصاد دانــش بنیان و نوآور با هدف توســعه 
کســب و کار، برگزاری نمایشگاهی از دســتاوردهای شــرکتهای دانش بنیان 
 اســتان و معرفی توانمندی این شــرکت هــا از دیگــر اهداف برگــزاری این 

جشنواره است.
وی ادامه داد: امید است بعد از برگزاری این دوره از نمایشگاه با حضور شرکتهای 
دانش بنیان استانهای خراسان رضوی، شــمالی، جنوبی و سیستان و بلوچستان 
بتوانیم در سالهای آینده این جشنواره را در ســطح ملی برگزار کنیم تا با هدف 
حمایت نمادهای حاکمیتی و بخش خصوصی ســهم اقتصاد دانش بنیان استان 

را افزایش دهیم.
عضو اتاق بازرگانی استان خراســان رضوی گفت:این جشنواره به همت انجمن 
شرکتهای دانش بنیان خراسان رضوی، اتاق بازرگانی،صنایع، معادن و کشاورزی 
خراسان رضوی و با حمایت معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری، روزهای چهارم و پنجم آبان ماه سال جاری در محل کارخانه نوآوری 
مشهد برگزار خواهد شد. ۵۰۱ شرکت دانش بنیان در ۹ دسته فناوری در سطح 

استان خراسان رضوی فعال هستند.

زنگ خطر تحریم تجهیزات هوش مصنوعی
معاون ستاد هوش مصنوعی و رباتیک معاونت علمی ریاست جمهوری با اشاره به 
اعمال تحریم صادرات تجهیزات مرتبط با هوش مصنوعی در برخی کشورها تاکید 
کرد که این تجهیزات هر چه زودتر باید به کشور وارد شود. هادی عاشری با اشاره 
به تحریم های تجهیزات هوش مصنوعی از سوی برخی کشورها گفت: البته فعلًا 
تهدیدی وجود ندارد ولی جنگ اقتصادی سنگین در حوزه هوش مصنوعی بین 
آمریکا و چین در جریان است و همین الان آمریکا صادرات یک سری تجهیزات و 
هاردهای خاص به چین را ممنوع کرده و یک سری شرکت های آمریکایی در این 

خصوص جریمه سنگین شدند.
معاون ستاد هوش مصنوعی و رباتیک معاونت علمی ریاست جمهوری ادامه داد: 
ممکن است به زودی این قصه برای ایران هم رخ دهد؛ کما اینکه در سازمان ملل 
هم فعالیت هایی رخ می دهد و یک ســری تهدید وجود دارد که ممکن است به 
زودی عملیاتی شود. ما در ستاد هوش مصنوعی اعتقاد داریم که بحث تهدیدات 
هوش مصنوعی که در رسانه ها مطرح می شود، بخشی از یک بازی بزرگ تر است 
که نهایتاً هوش مصنوعی به عنوان یک تهدید مثل انرژی هسته ای شناخته شود و 
نهایتاً یک شورایی تشکیل شود و یک سری کشورها در این شورا بازی داده شوند 
و بقیه از آن بازی بیرون بمانند و نهایتاً محدودیت بر روی آن اعمال شود. بنابراین 
مهم است که تجهیزات را هرچه زودتر وارد و حتی بیشتر از نیاز کشور وارد کنیم 

و ذخیره و انبار شوند.
وی در ادامه به راهبردهای سند هوش مصنوعی که در معاونت علمی تدوین شده 
اشاره کرد و گفت: مثلًا در حوزه گســترش کاربردها، بر تدوین »سندهای نقشه 
راه کاربست« تاکید شده اســت؛ یعنی به صورت بخشی وزارت بهداشت، وزارت 
ارتباطات و وزارت آموزش و پرورش و… مکلف شوند با تعریف یک نقشه راه، اعلام 

کنند چگونه می خواهند هوش مصنوعی را در فرایندها به کار ببندند.
معاون ستاد هوش مصنوعی و رباتیک معاونت علمی ریاست جمهوری به کاربرد 
هوش مصنوعی در حکمرانی به عنوان یکی دیگر از بخش های سند نامبرده اشاره 
کرد و گفت: به طور مثال ایجاد دستیاران هوشمند برای قضات در قوه قضائیه و 
تحلیل احکامی که قضات صادر می کنند از جمله پیشنهاداتی است که در این سند 
به آن اشاره شده است. همچنین کشف تضادها و تعارض ها در قوانین در قوه مقننه 

به واسطه هوش مصنوعی از دیگر پیشنهادات به شمار می روند.
عاشری با اشاره به مشکل تنظیم گری و قانونگذاری در حوزه هوش مصنوعی در 
کشور گفت: در این باره مثالی عرض می کنم، مثلًا در اینترنت سرچ کنید و درباره 
تشخیص چهره شاید بالای ۲۰۰-۳۰۰ شــرکت ایرانی فعالیت دارند و همه هم 
ادعا می کنند که محصولشان دقت بالای ۹۵ درصد دارد، ولی در واقع هیچ نهاد یا 
مرکزی ادعای این شرکت ها را صحت سنجی نکرده و یا به آنها گواهی نامه معتبر 
نداده تا مشتری با خیال راحت این محصول را خریداری کند. بنابرین جای خالی 
چنین مرکزی در کشور احساس می شود و باید آزمایشگاه های مرجعی در حوزه 
آی سی تی و یا در معاونت علمی ایجاد شود تا ارزیابی فناوری های هوش مصنوعی 

را عهده دار شود.
وی با بیان اینکه قانون دوام )قانون داده ها و اطلاعات ملی( تصویب شده اما باید 
در ادامه مسیر تکمیل شود، گفت: بحث ضمانت اجرایی در این قانون بسیار حائز 
اهمیت است و حتماً باید این عزم راســخ در حاکمیت به وجود بیاید تا قانون به 
خوبی اجرایی شود؛ به طور مثال حتی استاندار نمی تواند از یک بیمارستان داده 
پزشکی نمونه بگیرد و ما در این حد در موضوع داده مشکل داریم و این خیلی کار 

را پیچیده می کند. 
چون داده عملًا حکم ســوخت این قصه را دارد و اگر وجود نداشته باشد، صدها 
میلیارد دلار هم سرمایه گذاری کنیم، هیچ فایده ای ندارد. وی افزود: حتماً باید در 
این خصوص قانونگذاری خوبی صورت گیرد و سازمان ها، دستگاه ها و شرکت ها 
موظف به ذخیره سازی و انتشار داده شوند و حتی اگر این اقدام را انجام ندادند، 

بازخواست شوند.

اخبار

معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رییس جمهوری با 
حضور در هشتمین نمایشگاه 
ایــران فارمــا از توانمنــدی 
شــرکت های دانش بنیــان 
دارویی بازدید و با فعالان این صنعت به گفت وگو نشست.

به گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، روح الله 
دهقانی در حاشیه بازدید از شــرکت های دانش بنیان 
مستقر در هشتمین نمایشــگاه ایران فارما عنوان کرد: 
نمایشــگاهی پر انرژی و پویا را با مشارکت شرکت های 
توانمند دارویی ایران و سایر کشورها شاهد هستیم که 
نشان دهنده ظرفیت بالای این صنعت در ایجاد اشتغال، 

رونق اقتصاد و سلامت آفرینی است.
وی افزود: طیف متنوعی از شرکت های دارویی از حوزه 
تجهیزات و ماشــین آلات فرآوری،تولید و بسته بندی 
گرفته تا فرمولاسیون و مهندسی دارو در این نمایشگاه 
گرد هم آمده اند تا بار دیگر، توانمندی فناورانه و نوآورانه 
ایران در صنعت و اقتصاد دارو را به نمایش بگذارند. علاوه 
بر شرکت های داخلی، شرکت های خارجی از ۳۰ کشور 
نیز در نمایشگاه حضور دارند و تجربیات و محصولاتشان 
را به اشــتراک و در معرض دید علاقمنــدان و فعالان 

زیست بوم فناوری و نوآوری دارو قرار داده اند.
رئیس بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: پیشــرفت صنعت 
دارویی کشور امید بخش است و این پیشرفت روز افزون 

و این موضوع را که صنعت داروی ایران در ســطح بین 
المللی حرف های جدی برای گفتن دارد به وضوح در این 

نمایشگاه می توان لمس کرد.
وی، شرکت های دانش بنیان نوپا و جدید صنعت دارو را 
زمینه ساز پیوند نوآوری با بدنه صنعت دارویی دانست و 
گفت: یکی از صنعت هایی که در آن شرکت های کوچک 
و متوسط به خوبی شکل گرفته و نقش خود را یافته اند 
حوزه داروســت. این شــرکت ها می توانند نقش پیوند 
دهنده میان بخش نوآورانه با بازار بزرگ صنایع دارویی 

را به خوبی ایفا کنند.
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رییس جمهوری با اشــاره به نقش برگزاری رویدادهای 
ترویجی و هم رسانی دســتاوردهای فناورانه و نوآورانه 
در کشــف فرصت های جدید همکاری و رونق اقتصاد 
دانش بنیان حوزه سلامت، افزود: این رویدادها به کشف 
بازارهای جدید کمک می کند و به رشد اقتصاد این حوزه 
می انجامد. صنعت سلامت و داروی کشور اکنون به بلوغ 
و قوام یافتگی قابل توجهی رســیده است و این موضوع 
دقت، مراقبت و توجهی ویژه به این عرصه را می طلبد. 
اگر نگاهی دقیق، مبتنی بر سیاست کلان و آینده نگرانه 
به است صنعت صورت بگیرد، مسیر جهانی شدن را به 

زودی طی خواهیم کرد.
وی با بیان این که در حوزه قیمت گذاری دارو و حمایت 
از داروی ساخت داخل باید سیاستگذاری کلان صورت 
بگیرد، ادامه داد: سیاســت قیمت گذاری یکی از نقاط 
سرنوشت ساز و کلیدی در حوزه دارو است که حرکت در 
مسیر صحیح آن حائز اهمیتی سرنوشت ساز برای این 
صنعت است و باید مورد توجهی جدی قرار بگیرد. وقتی 

دارویی با قیمت ارزی وارد می شود، کشور باید بپذیرد 
داروی تولید داخل با فناوری بومــی و کیفیت هم پای 
نمونه وارداتی که مبتنی بر تحقیق و توسعه واقعی تولید 
شده است را حداقل به قیمت7۰درصد تا ۸۰ درصد نمونه 
خارجی خریداری کند. این سیاست باید حداقل چهار 
سال امتداد داشته باشــد تا شرکتی که بر مبنای دانش 
فنی بومی تلاش می کند و داروی وارداتی را می ســازد، 
بتواند روی پای خود بایستد. از سوی دیگر، نظام بیمه 
کشور نیز باید تلاش کند تا دارو با قیمت مناسب به دست 

مصرف کننده نهایی برسد
دهقانی با اشــاره به ضرورت به کارگیری سیاست های 
حمایــت از صنعــت داروی کشــور عنوان کــرد: این 
سیاست گذاری در سطح کلان در مجموع می تواند دو 

اتفاق هم را رقم بزند؛ نخســت این که مسیر ارزبری را 
مسدود می کند و کشور قادر خواهد بود طیف وسیعی 
از داروهایــی را که منجر به خروج ســرمایه های ارزی 
می شوند، در داخل و با تکیه به فناوری بومی تولید کند 
که ضمن حفظ سرمایه های داخلی، به مقاوم شدن کشور 
در برابر مشکلاتی همچون تحریم ها یا کمبود داروهای 

خاص منجر خواهد شد.
گفتنی است، هشــتمین نمایشــگاه بین المللی دارو و 
صنایع وابسته توسط سندیکای صاحبان صنایع داروهای 
انسانی ایران از امروز آغاز به کار کرده و تا هفتم مهرماه در 
مصلای امام خمینی )ره( تهران به معرفی دستاوردها و 
توانمندی های فعالان داخلی و خارجی صنعت دارویی 

می پردازد.

معاون علمی و فناوری اعلام کرد:

اتخاذ سیاست های کلان در حمایت از دانش بنیان ها
News kasbokar@gmail.com

گوگل اعلام کرد اپلیکیشــن »گوگل پادکست« را در 
ســال ۲۰۲۴ تعطیل کرده و »یوتیوب موزیک« را به 

خانه جدید پادکست ها تبدیل می کند.
تعطیلــی »گوگل پادکســت« در راســتای تغییرات 
گسترده برای انتقال شــنوندگان برخط به »یوتیوب 
موزیک« انجام می شــود. گوگل اوایل ســال میلادی 
جاری اعلام کرده بود »یوتیوب موزیک«، پشــتیبانی 
از پادکست ها را در آمریکا آغاز می کند و تا پایان سال، 
در سطح جهانی گسترش خواهد داد. این شرکت اخیرا 
اعلام کرده بــود که امکان بارگــزاری فیدهای آر اس 
اس به یوتیوب را تا پایان سال برای پادکسترها فراهم 

می کند. اکنون گوگل اعلام کرده اســت که قصد دارد 
سرمایه گذاری در تجربه پادکست در »یوتیوب موزیک« 
را افزایش داده و این ســرویس را به مقصد علاقمندان 
پادکســت تبدیل کند. با این حــال، تبدیل »یوتیوب 
موزیک« به خانه جدید پادکست ها، به معنای منتقل 
کردن کاربران از »گوگل پادکست« است. این شرکت 
خاطرنشان کرد این اقدام منعکس کننده این است که 
مردم به چه گوش می دهند. حدود ۲۳ درصد از کاربران 
هفتگی پادکســت در آمریکا می گوینــد »یوتیوب«، 
سرویسی است که بیشتر از آن استفاده می کنند و تنها 

چهار درصد از »گوگل پادکست« استفاده می کنند.

گوگل برای کمک به کاربران برای مهاجرت به »یوتیوب 
موزیک«، ابزاری را برای کاربران »گوگل پادکســت« 
عرضه خواهد کرد تا فیدهای آر اس اس پادکســت را 
به کتابخانه »یوتیوب موزیک« اضافه کنند. ابزارهای 
مهاجرت هنوز موجود نیست اما این شرکت در هفته ها 
و ماه های آینده روی این ابزارها کار کرده و آنها را به همه 

کاربران عرضه خواهد کرد.
گوگل برای افزایش قــدرت رقابت »یوتیوب موزیک« 
با اسپاتیفای، اپل موزیک و آمازون موزیک، به تدریج 
کاربران را از محصولات قدیمی به این سرویس هدایت 
می کند. »یوتیوب موزیک« در سال ۲۰۲۰، استراتژی 

انتقال مشابهی را عرضه کرد تا شنوندگان موسیقی را 
از »گوگل پلی موزیک« پیش از تعطیلی آن در همان 

سال، منتقل کند.
با این حال، پادکســت ها، محصول دشوارتری هستند 
زیرا بسیاری از کاربران برای شــنیدن آنها به یوتیوب 
مراجعه می کنند نه خود اپلیکیشن »گوگل پادکست« 
و »یوتیوب موزیک« تا همین اواخر، برای پشتیبانی از 
پادکست ها، آماده نبوده اســت. بر اساس گزارش وب 
ســایت تکِ کرانچ، با این اقدام گوگل، اپل تنها بازیگر 
بزرگی خواهد بود که هنوز موسیقی و پادکست را یکجا، 

یکپارچه نکرده است.

انتظار می رود آمریکا، معافیتی را که به شــرکت های 
سامســونگ الکترونیکس و اس کــی هاینیکس کره  
جنوبی در خصوص لزوم دریافت مجــوز برای انتقال 

تجهیزات تراشه سازی به چین داده است، تمدید کند.
خبرگزاری یونهاپ گزارش کرد وزارت بازرگانی آمریکا 
درباره جزئیات این که کدام تجهیزات می تواند در چین 
استفاده شود، با شرکت های تراشه سازی کره جنوبی 
گفت وگو کرده است. این شرکت های تراشه سازی در 

سال میلادی گذشــته از وزارت بازرگانی آمریکا برای 
تامین تجهیزات مورد نیاز برای تولید تراشه در چین به 

مدت یک سال مجوز گرفته بودند.
وزارت بازرگانی آمریکا، فهرست کاربر نهایی مورد تائید 
را به روزرسانی خواهد کرد که مشخص کند کدام نهادها 
می توانند مجوز صادرات کدام فناوری را دریافت کنند تا 
به سامسونگ و اس کی هاینیکس اجازه دهد همچنان 
برخــی از ابزارهای تراشه ســازی آمریکایی را دریافت 

کنند. هنگامی که این شــرکت ها در این فهرست قرار 
بگیرند، دیگر نیازی به دریافت مجوز برای موارد صادراتی 
دیگر نخواهند داشــت. طبق گزارش یونهاپ، وزارت 
بازرگانی آمریکا سرگرم گفت وگو با سامسونگ و اس کی 
هاینیکس است تا با در نظر گرفتن برنامه های آتی این 
شرکت ها، تجهیزاتی که می توانند به خطوط تولید چینی 
این شرکت ها برده شوند، مشخص شــوند زیرا ارتقای 
تجهیزات برای امکان ادامه فعالیت در سال های آینده، 

ضروری است. سامسونگ الکترونیکس، تولید حافظه 
فلش ناند را در شــیان چین دارد و اس کی هاینیکس، 
در شهر ووشی، تراشه DRAM و در دالیان، تراشه فلش 
ناند تولید می کند. بر اساس گزارش رویترز، آمار شرکت 
»ترند فورس« نشان می دهد این شرکت های کره ای به 
اتفاق، حدود 7۰ درصد از بازار جهانی تراشه DRAM و 
۵۰ درصد از بازارهای فش ناند جهان را تا آخر ژوئن، در 

کنترل داشتند.

ستاد نانو در گزارشی از همکاری با متخصصان ایرانی 
دانشــگاه های برتر جهان در قالب های مختلف مانند 
تأسیس شرکت های نوپا و دانش بنیان در سال ۱۴۰۱ 
خبر داد. یکی از رویکردهای جدید در معاونت علمی 
و فناوری، همکاری با متخصصــان و دانش آموختگان 

دانشگاه های خارج از کشور است. 
در این برنامه که تحــت عنوان »کانکت« شــناخته 
می شــود، متخصصان ایرانی غیر مقیم در کشــور که 
فارغ التحصیل ۲۰۰ دانشــگاه برتر جهان هســتند، 

می توانند در قالب هــای مختلف بــا داخل همکاری 
کنند. تأسیس اســتارت آپ های جدید یا شرکت های 
نوپا، انجام پروژه تخصصی به عنوان جایگزین خدمت 
ســربازی، جذب هیأت علمی، گذرانــدن دوره های 
پسادکتری یا فرصت مطالعاتی، همکاری با شرکت های 
دانش بنیان و برگزاری ســخنرانی آموزشی و کارگاه 
تخصصی از جمله درخواست های متقاضیان متخصص 
در خارج از کشــور برای همکاری با برنامه »کانکت« 
است و این افراد می توانند درخواست خود را از طریق 

ســامانه »آی -کانکت« به معاونت علمــی و فناوری 
ارسال نمایند. به گزارش معاونت علمی، از سال ۱۳۹۵ 
تاکنون، بیش از ۸۹۰۰ درخواســت ثبت شــده است 
 کــه 7۵۰۰ مورد از آن هــا به همــکاری موفق منجر 

شده است.
بر اساس گزارشی از ستاد توســعه فناوری های نانو و 
میکرو، در ســال ۱۴۰۱، ۱۳ مورد از این همکاری ها 
منجر به ایجاد شــرکت های نوپای نانویی شده است. 
این شــرکت ها،  در حوزه های مختلــف نانویی با این 

متخصصان آغاز به کار کرده انــد. همچنین ۵ محقق 
نیز به کمک این ستاد موفق شده اند در داخل به عنوان 
محقق پسادکتری فعالیت کنند و یا فرصت مطالعاتی 

بگذرانند.
ســتاد نانو اعلام کرده در ســال ۱۴۰۱ با ۲۲ محقق 
ایرانــی مقیــم خــارج از کشــور در قالب هــای 
مختلــف همــکاری داشــته و حــدود ۲ میلیــارد 
 تومــان حمایت مالــی نیز بــه آنان پرداخــت کرده 

است.

رگولاتور فضای سایبری چین نام گروهی از فروشگاه های 
اپ موبایل را اعلام کرد که ثبت جزئیات تجاری کســب 
وکارشان برای رگولاتورها را تکمیل کرده اند که در بین آنها 
نامی از اپ استور اپل دیده نمی شود. این امر نشان می دهد 
فرایند اجرای قوانین جدید آغاز شده و نظارت بر اپلیکیشن 
های موبایل بیشتر می شــود. طبق اعلام سازمان فضای 
ســایبری چین، در کل ۲۶ فروشگاه اپ متعلق به شرکت 
هایی از جمله تنسنت، بایدو و غیره جزئیات فعالیت های 

تجاری خود را برای مقامات ثبت کرده اند.
اما جالب آنکه فروشگاه اپ استور اپل در این فهرست نیست. 
این شرکت به درخواست ها برای اظهار نظر پاسخی نداده 
است. دولت چین مشغول گسترش نظارت خود بر استفاده 
از موبایل و اپلیکیشن های آن طی چند سال اخیر بوده است. 

این شرکت اکنون فروشگاه های اپ و برنامه های موبایل را 
ملزم می کند جزئیات کسب وکار خود را در اختیار دولت 

قرار دهند.
تلاش دولت این کشور برای سختگیری بیشتر بر اپلیکیشن 
ها در ژوئن سال گذشته و زمانی محرز شد که سازمان فضای 
سایبری قانونی جدید وضع کرد که طبق آن فروشگاه های 
اپ باید اطلاعات تجاری خود را ثبت می کردند. همچنین 
اگر اپ ها حاوی محتوایی غیرقانونی بودند، فروشــگاه ها 

مسئول آن شناخته می شدند.
در آگوست همان سال وزارت صنعت و فناوری اطلاعات 
چین هشدار دیگری منتشر کرد که اپلیکیشن های موبایل 
را ملزم می کرد تا پایان مــارس ۲۰۲۳ میلادی اطلاعات 

تجاری خود را ثبت کنند.

دولت آمریکا از فروشــگاه آنلاین eBay برای فروش 
محصولات مضر متعــدد و نقض قانــون هوای پاک 
و قوانین محیط زیســتی دیگر، شــکایت کرد. طبق 
شکایتی که از ســوی دولت آمریکا در دادگاه فدرال 
 eBay بروکلین نیویورک تنظیم شــده، فروشــگاه
ممکن است با میلیاردها دلار جریمه از جمله ۵۵۸۰ 
دلاری برای هر مورد نقض قانــون هوای پاک، روبرو 

شود.
 ،eBay وزارت دادگستری آمریکا اعلام کرد فروشگاه
به شــکل غیرقانونی اجازه داده اســت حداقل ۳۴۳ 
هزار و ۱۱ قطعه دســتگاهی فروخته شوند که قدرت 
موتور خودرو را افزایــش داده و با دور زدن کنترلهای 

آلایندگی، اقتصاد سوخت آن را بهبود می دهند.

فروشگاه eBay همچنین متهم شده که اجازه داده 
است حداقل ۲۳ هزار آفت کش ثبت نشده، نامناسب 
یا دارای استفاده محدود، فروخته شوند و دستور توقف 
فروش سال ۲۰۲۰ سازمان حفظ محیط زیست آمریکا 
را نقض کرده است. این شرکت همچنین ظاهرا ۵۶۱۴ 
محصول رنگ و حذف پوشــش رنــگ حاوی متیلن 
کلراید را توزیع کرده که یک ماده خطرناک مرتبط با 

سرطان مغز و کبد است.
در شکایت دولت آمریکا آمده است: فروشگاه eBay از 
قدرت، اختیار و منابع لازم برای متوقف کردن فروش 
این محصولات مضر و غیرقانونی در وب ســایت خود 
برخوردار بوده اســت اما به جای آن، تصمیم گرفته 

است در این معاملات غیرقانونی مشغول شود.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: طرح توســعه 
فیبرنوری در ۱۵۰ شهر آغاز شده است و در بیش از ۳۰ 
شهر تمام شده است. عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات در خصوص آخرین وضعیت پیشرفت 
اجرای طرح فیبر نوری گفت: طرح فیبرنوری منازل و 

کسب و کارها در حال دنبال شــدن است و در بیش از 
۵۰۰ شهر اقدامات لازم با مدیریت شهری به عمل آمده 
است و کار اجرایی در بیش از ۱۵۰ شهر آغاز شده و در 

بیش از ۳۰ شهر تمام شده اســت. وی افزود: در حال 
حاضر بیش از ۳.۵ میلیون خانوار تحت پوشش هستند 
و انشاالله تا پایان امسال هشت میلیون خانوار و کسب 

و کار که هدف گذاری کردیم طبق برنامه انجام خواهد 
شــد. زارع پور در پایان گفت: کشور را بین اپراتورهای 
ارتباطی که مجوز دارند تقسیم کردیم و در ۲۰ استان 
کار شــروع شــده که بعد از اقدامات اولیه که تفاهم با 

شهرداری هاست، کار شروع می شود.

گوگل پادکست تعطیل می شود

تمدید معافیت آمریکا برای تراشه سازان کره ای

تأسیس 13 شرکت نانویی در کشور 

شکایت آمریکا از eBay بر سر فروش محصولات مضراپل هنوز از قانون فروشگاه اپلیکیشن موبایل چین پیروی نکرده است

آغاز طرح توسعه فیبر نوری در 1۵۰ شهر
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سبکزندگي

زدودن رنــج فقــر و محروميــت از چهره 
افــراد مســتحق و خصوصــا اطفالي كه 
فرشــته هاي خداوند روي زمين هستند از 
والاترين، الهي ترين و انســاني ترين كارها 
به شــمار مي رود و با وجود اقدامات دولت و 
همراهي خيرين در ازبين بــردن محروميت ها، باز هم تلاش در جهت 
توســعه كمي و كيفي موسســات خيريه امري كاملا ضروري است. 
در هيچ كشــوري دولت ها به تنهايي نمي توانند مشــكلات ناشي از 
فقر و محروميت را مرتفع كنند و بر اين اســاس موسسات خيريه مرم 
نهاد كه به درستي مديريت و هدايت شــوند، مي توانند بازوي توانايي 
براي دولت و يار غمخوار و توانمندي براي اقشــار آسيب پذير باشند. 
موسســه خيريه نيك گامان جمشــيد از جمله موسســات خوشنام 
خيريه اســت كه در برنامه ها و فعاليت هــاي خيرخواهانه، افق هاي 
جديدي را مدنظر قرار داده و موفقيت هاي مثال زدني به دســت آورده 
 اســت. گفت وگوي ما را با اشــكان تقي پور، مدير اجرايي اين موسسه 

در ادامه مي خوانيد: 

آقاي تقي پور موسســه خيريه نيك گامان جمشيد 
چگونه متولد شد؟

 فكــر اوليــه تشــكيل ايــن موسســه بــه ســال 1377 
باز مي گردد كه يكي از اقوام اينجانب از خارج كشور به ايران آمده 
بود و تصميم داشــت كودكي را به فرزندخواندگي قبول كند. 
وقتي مراحل اين كار كه بســيار هم سخت و توام با حساسيت 
ويژه مسئولان بهزيستي و قوه محترم قضائيه است، طي شد، آن 
فرد پرسيد اگر من كمك هاي خيريه ايرانيان خارج از كشور را 
داوطلبانه سازماندهي كنم، شما هدايت اين كمك ها را به مسير 
درست به عهده خواهي گرفت ؟ من به عنوان وظيفه انساني و 
كاري كه قلبم با آن همراهي مي كرد قبول مســئوليت كردم و 
طي سال هايي كه گذشت اين مسئوليت به كار اصلي من تبديل 
شد. به تدريج ايرانيان نيكوكار داخل كشور هم به اين كمپين 
نيكوكاري پيوستند و كارهاي خيريه ما ادامه پيدا كرد. در تاريخ 
8/8/ 1388 همزمــان با ولادت امام رضا)ع( موسســه خيريه 
نيك گامان جمشيد با اهدافي متعالي از جمله گسترش فرهنگ 
خيرخواهي، حمايت از اقشار آسيب پذير و در معرض آسيب و 
توانمندسازي اين اقشار به ويژه كودكاني كه از فقر و محروميت 
 و آســيب هاي اجتماعي رنج مي برند، با تكيه ويژه بر آموزش، 

رسما متولد شد. 

تفاوت موسســه خيريه نيك گامان جمشيد با ديگر 
خيريه ها چيست؟

از نظر ما اغلب قريب به اتفاق موسسات خيريه درحال تلاش براي 
ساختن جامعه اي بهتر و سالم تر هســتند و اگر قائل به تفاوتي در 
عملكرد و اهداف موسســه خيريه نيك گامان جمشيد هستيم، به 
معني نفي تلاش هاي ساير عزيزاني كه در اين عرصه خدمت رساني 
مي كنند، نيست. با اين مقدمه، باور ما در موسسه نيك گامان جمشيد 

اين است كه امور خيريه بايد از كمك به اقشار ضعيف و آسيب پذير آغاز 
شود اما در اين سطح باقي نماند و در مرحله بعد ذهن ها و همت هاي 
نيكو به عرصه هاي فراتر قدم بگذارد و به مسائل زيربنايي تر بپردازد تا 
آسيب هاي اجتماعي و فقر از ريشه مداوا شود، اين بزرگ ترين تفاوت 
ما با ساير موسسسات خيريه اســت. براي مثال ما علاوه بر كمك به 
فقرا و محرومان جامعه تمركز خود را بر آموزش كودكان محروم از 
طريق ساخت مدرسه در مناطقي كه از نظر برخورداري از خدمات و 
امكانات با وضعيت مطلوب فاصله زيادي دارند، قرار داده ايم يا نمونه 
ديگر اقدامات ما ساخت و تجهيز مراكز آموزش هاي حرفه اي براي 
افراد و كودكان معلول بوده است و اين عزيزان اكنون بعد از فراگرفتن 
حرفه هاي هنري و درآمدزا همچــون نجاري هنري )منبت كاري و 

مشبك( و برگزاري نمايشگاه و كســب درآمد از حرفه خود، اكنون 
خودشــان به آموزش افراد معلول و حتي سالم پرداخته اند. ساخت 
و تجهيز مراكز شــيرخوارگاهي و نگهداري كودكان بي سرپرست و 
بدسرپرست تحت نظارت سازمان بهزيستي و راه اندازي سايت هاي 
آموزش كامپيوتر و زبان و... در اين مراكز علاوه بر مدرسه ســازي و 
پشتيباني مالي آموزشي در استان هاي محروم و آسيب ديده از اين 
جمله اند. گستره فعاليت هاي موسســه هم اكنون با كمك خيران 
به استان هاي تهران )تهران و شهر ري(، كرمان، آذربايجان شرقي، 
كردستان، بوشهر، مازندران، ايلام و البرز و اخيرا سيستان و بلوچستان 
توسعه يافته است. به اين ترتيب فعاليت هاي خيرخواهانه موسسه 
ما پرداختن به ريشه ها و توانمندسازي اقشار هدف را كاري اساسي 

و به اندازه زدودن ظواهر نامطلوب محروميت از اجتماع، پر اهميت 
قلمداد مي كند. اين مهم، با ساختن فرهنگســرا در شهر زلزله زده 
شُنبه استان بوشــهر براي انجام اهداف فرهنگي و آموزشي وزارت 
 فرهنگ و ارشاد اسلامي در منطقه با مشورت موسسه، پس از زلزله، 

ادامه يافته است. 

به نظر شــما چگونه مي توان كمك و ياري ايرانيان را به 
سازمان هاي مردم نهاد مانند خيريه ها بيشتر جلب كرد؟

گام اول موفقيــت كار هر موسســه مردم نهادي بــر اطمينان 
خيران يا داوطلبان و همياران آن موسســه اســتوار است. اگر 
هدف كلي واضح و مشخص باشــد و راه رسيدن به آن از گام اول 

تا انتها، مرحله به مرحله، براي خيران ترسيم شود و شفافيت در 
تمام زمينه ها درباره هر پروژه انسان دوســتانه يا عام المنفعه اي 
حرف اول را بزند، موفقيت اســتمرار دارد. چــون فرد نيكوكار 
 نتيجه عمل خــود را مي بيند و در پاســخ طبيعي بــه آن، در
 عمل نيك بعدي با انگيزه و اطمينان بيشتر شركت مي كند. جلب 
اطمينان با ترسيم نقشه راه، توضيح صادقانه عملكرد حتي اگر 
اشتباه يا مشــكلي در عملكرد پيش آيد، شفافيت مالي، تماس 
مداوم با خيران و مردم علاقه مند به كار سودمند اجتماعي و بيان 
و نمايش واقع بينانه و تمام و كمال نتيجه پروژه ها با به كارگيري 
تمام روش هاي به روز ارائه پروژه باعث مي شود تا كمك خيران به 

هدف دلخواهشان بيشتر و نزديك تر شود.

مدير اجرايي موسسه خيريه نيك گامان جمشيد درگفت وگو با »کسب وکار« مطرح کرد

توانمندسازیاقشارآسیبپذیرباآموزش

»كسب وكار«  - در 10 سال گذشته 
سن مصرف ســيگار در كشور 6 سال 
پايين تر آمده اســت. همين موضوع 
باعث شده نگراني هاي زيادی درباره 
وضعيت مصرف سيگار در كشور ايجاد 
شود. علي اكبر سياري، معاون بهداشت وزير بهداشت، مقصر 
اصلي اين اتفاق را ســه گروه تجار و واردكنندگان، صنعت و 
توليد كنندگان و قاچاقچيان مي داند. وي معتقد اســت آن ها 
دست به دســت هم داده اند تا مصرف سيگار در كشور كاهش 
پيدا نكند. ســياري روز گذشــته با گلايه از تصويب نشــدن 
افزايش ماليات بر ســيگار اين ســوال را مطرح كرد كه »چرا 
نمايندگان مجلس كه وظيفه قانونگذاري و نظارت را برعهده 
دارند، ورود ســالانه هزار كانتينر قاچاق ســيگار به كشور را 
پيگيري نمي كنند؟« افزايش توليد ســيگار در داخل به دليل 
كاهش قاچاق و رسيدن سن سيگار كشيدن از 14 سال به 10 
سال زنگ خطري است كه صداي اعتراض وزارت بهداشت را 

هم درآورده است. 

  ســالانه 60 ميليارد نخ ســيگار در كشور مصرف 
مي شود

معاون وزير بهداشت با اشاره به كساني كه در كميته تلفيق براي 
جلوگيري از افزايش ماليات بر سيگار دفاع كردند، گفت: اين سوال 
مطرح مي شود كه اين كارشناســاني كه دفاع مي كنند و به فكر 
سلامت مردم نيستند، چه كساني هستند. سياري با انتقاد از اين 
افراد گفت: يكي از مهم ترين مولفه ها براي كاهش مصرف سيگار 
كه در دنيا هم نتيجه داده، افزايش ماليات بر سيگار است. درحالي 
كه مجلس عنوان مي كند، نمي تواند نسبت به خرده فروشي ماليات 
اخذ كند. ما اصــلا كاري با خرده فروش هــا نداريم، بلكه عنوان 
مي كنيم افزايش ماليات بر سيگار را بايد واردكننده يا توليدكننده 
سيگار پرداخت كند. معاون وزير بهداشت با ابراز تاسف از گذشتن 
زمان فصل بودجه ريزي در مجلس تصريح كرد: نمايندگان مجلس 
بايد به وظايف ذاتي خود عمل كنند، بنابراين ما مجددا درخواست 
مي كنيم، تا ورود ســالانه هزار كانتينر ســيگار قاچاق به كشور 
پيگيري شود. به گفته سياري، سالانه 60 ميليارد نخ سيگار در 
كشور مصرف مي شود. همچنين 65 هزار نفر نيز به دليل مصرف 

سيگار جان خود را از دست مي دهند. 

  سال 79 سن شروع سيگار 16 سال بود
درحالي امروز سن مصرف ســيگار به 10 سال رسيده كه در 
سال 79 ميانگين سن شروع مصرف، 16 سال بود. با اين حال 
حميدرضا روح افزا، عضو هيات علمي دانشــگاه علوم پزشكي 
اصفهان، در گفت وگو با ايســنا گفته است: با وجود اينكه اين 
كاهش سن نشان دهنده خطري جدي است اما شيوع مصرف 
دخانيات در ايران در مقايسه با كشورهاي خاورميانه و غربي 
چندان بد نيســت و به طور كلي مي توان گفت در آن كشورها 
بيشتر است. به گفته وي در كشورهاي حاشيه خليج فارس و 

خاورميانه مصرف قليان نسبت به كشور ما بسيار بالاتر است 
و در كشــورهاي غربي و اروپايي مصرف سيگار بسيار بالاتر از 
ايران است. به گفته اين استاد دانشگاه، در ايران ميزان مصرف 
دخانيات حدود 15 درصد اســت درحالي كه ميزان مصرف 
دخانيات در برخي كشورهاي غربي و آمريكاي جنوبي تا 40 
درصد هم مي رســد. وي همچنين درباره افزايش چشمگير 
شيوع مصرف دخانيات در بين زنان گفت: در سال هاي اخير 
نگرش مثبت در رابطه با مصرف دخانيــات در خانم ها مانند 
آقايان زياد شده است و اختلاف بين دخترها و پسرها روزبه روز 

در مســائل گوناگون ازجمله مد، تفكرات و… در حال از بين 
رفتن است. 

  درباره ماليات سيگار ضعيف عمل كرديم
سالانه 60 ميليارد نخ سيگار در كشــور مصرف مي شود. از اين 
تعداد 38 ميليارد نخ در كشــور توليد و 10 تــا 14 ميليارد نخ 
به صورت رسمي وارد مي شود. بقيه سيگار مصرفي كشور به صورت 
قاچاق وارد مي شــود. براي جلوگيري از قاچاق و افزايش درآمد 
دولت، در قانون برنامه پنجم تكليف شــده تا كل واردات رسمي 

دخانيات به توليد داخل تبديل شود. خسرو صادق نيت، رئيس 
دبيرخانه ســتاد كشــوري كنترل و مبارزه با دخانيات، وقتي از 
تعهدات ايران به ســازمان بهداشت جهاني براي كاهش مصرف 
ســيگار صحبت مي كند، مي گويد: در كنترل مصرف دخانيات، 
ضعيف ترين عملكــرد را درباره ماليات داشــته ايم. آنچه باعث 
نگراني مســئولان از افزايش ماليات بر ســيگار است، احتمالا 
مربوط به قاچاق اين محصول است. پيامد تصويب قانون افزايش 
 ماليات در ســال 86 در مجلس، كاهش توليد داخل و افزايش 

قاچاق بود. 

انتقاد از تصويب نشدن افزايش ماليات سيگار 

چرامجلسپیگیرقاچاقسیگارنیست؟
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کشاورزي

بررسي هاي ميداني نشــان مي دهد 
در روزهــاي پايانــي ســال ۹۳ اكثر 
محصولات كشاورزي با افزايش قيمت 
به پيشواز سال جديد رفته اند. حدود 
يك هفته به شب عيد باقي مانده و همه 
جا رنگ و بوي نوروز به خود گرفتــه، از جمله بازار محصولات 
كشاورزي كه اين روزها حال و هواي خاصي دارد. اگرچه اكثر 
اين محصولات برخلاف پيش بيني هاي مســئولان مربوطه با 
افزايش قيمت به استقبال نوروز ۹۴ رفته اند. مرغ جزو نخستين 
كالاهايي بود كه در اواســط زمستان ۹۳ قيمتش اوج گرفت و 
حتي به بيش از ۸ هزار تومان رســيد. چندي قبل مديرعامل 
شركت پشتيباني امور دام كشور با اشــاره به اينكه از ابتداي 
بهمن ماه تاكنون حدود ۲۰ هزار تن مرغ توســط اين شركت 
وارد بازار شده است، گفت: روند كاهش قيمت با شدت بيشتري 
آغاز شده و اميدوار هستيم با اقداماتي كه از هفته گذشته آغاز 
كرده ايم، قيمت اين كالا هرچه زودتر به قيمت مورد نظر وزارت 
جهاد كشاورزي )۷۰۰۰ تومان( برسد. وعده هايي كه تاكنون 
محقق نشده و درحال حاضر قيمت مرغ همچنان در نوسان و 
در مناطق مختلف تهران متفاوت است. براساس گزارش هاي 
ميداني، قيمت مــرغ گرم در برخي نقــاط ۷۸۹۰ تومان و در 
برخي نقاط ديگر شهر۷۷۰۰ تومان است، ضمن اينكه عرضه 
مرغ دولتي به قيمت ۵۹۰۰ تومان انجام مي شود و بايد ديد در 
يك هفته باقي مانده به پايان سال ۹۳، قيمت اين كالا به ۷۰۰۰ 

تومان خواهد رسيد يا خير. 

مردم نگران بي كيفيتي ميوه هاي عرضه دولتي
يكي ديگر از بازارهايي كه امسال از حساسيت ويژه اي برخوردار 
است و مسئولان از مدت ها قبل در تكاپوي تنظيم آن هستند، 
بازار ميوه اســت. در همين زمينه مديرعامل سازمان مركزي 
تعاون روســتايي كشور از آغاز توزيع ميوه شــب عيد از امروز 
به مدت يــك هفته خبر داد و گفت: مراكز فروش ميوه شــب 
عيد در بيش از ۵۰۰ نقطه پايتخت پيش بيني شــده و قيمت 
هركيلوگرم سيب ۲۷۰۰ تومان و پرتقال تامسون شمال ۲۹۰۰ 
تومان است. وي قيمت ۲۹۰۰ توماني را فقط منحصر به پرتقال 
تامسون شمال اعلام كرده اســت. مردم نگران اين هستند كه 
همين موضوع دستاويزي براي گران فروشي پرتقال شود و اگر 
اعتراضي به قيمت هاي بالاتر صورت بگيرد اين طور توجيه شود 
كه پرتقال عرضه شده، تامسون شــمال نيست. از طرفي اين 
نگراني وجود دارد كه سيب و پرتقال بي كيفيت و درجه ۳ و ۴ با 
قيمت مصوب به مردم عرضه شود و وضعيت كيفي اين ميوه ها 
به صورتي باشد كه مردم چاره اي جز خريد ميوه هاي باكيفيت 

به قيمت هاي بالا نداشته باشند. 

تعادل بازار ميوه در گرو توزيع مناسب ميوه هاي 
دولتي

درحالي كه مســئولان اتحاديه بارفروشــان و اتحاديه ميوه و 
ســبزي شــرايط بازار را راكد و قيمت ها را بدون تغيير عنوان 

مي كنند، قيمت برخي اقلام ميوه در مغازه هاي ســطح شهر 
افزايش يافته است. براســاس گزارش ميداني، قيمت پرتقال 
در مغازه هاي نقاط مختلف تهران بــه ۵۵۰۰ تا ۶۰۰۰ تومان 
رسيده، قيمت سيب قرمز ۴۵۰۰ تومان، سيب زرد بين ۵۰۰۰ 
تا ۵۵۰۰ تومان، كيوي ۴۰۰۰ تومان و موز ۵۵۰۰ تومان است، 
همچنين قيمت پرتقال شمال در ميادين ميوه و تره بار ۳۹۸۰ 
تومان، خيار گلخانه ۲۸۰۰ تومان و موز ۴۸۰۰ تومان اســت. 
البته براساس اعلام برخي مسئولان، با آغاز توزيع ميوه از سوي 
سازمان مركزي تعاون روســتايي، قيمت طي روزهاي آينده 
افت مي كند. بنابراين بايد منتظر مانــد و ديد عملكرد دولت 
 در اين زمينه چگونه خواهد بود و چه تاثيري بر شــرايط بازار 

خواهد گذاشت. 

عرضه 2000 تن گوشت قرمز براي كاهش قيمت ها
قيمت گوشــت قرمز طي هفته هاي اخير بــا افزايش همراه 
بوده و درحال حاضر قيمت هر كيلوگرم شــقه گوســفندي 
۲۹ هزار و ۵۰۰ تومان، سردســت گوسفندي ۲۹ هزار و ۵۰۰ 
تومان، گردن گوســفندي ۲۹ هزار تومان، راسته گوسفندي 
۳۰ هزار تومان، ماهيچه گوســفندي ۳۵ هــزار تومان، جگر 
گوسفندي ۴۱ هزار تومان، گوشت گوســاله ۳۲ هزار تومان، 
چرخ كرده مخلوط ۲۵ هــزار تومان، جگر گوســاله ۳۱ هزار 
تومان و ران گوسفندي ۳۴ هزار تومان است. در اين راستا نيز 
مديرعامل شركت پشــتيباني امور دام كشور اعلام كرد: براي 
تنظيم بازار گوشت قرمز برنامه ريزي شــده كه تا پايان سال، 
۲۰۰۰ تن گوشت قرمز داخلي در سراســر كشور توزيع شود 

ضمن اينكه اين گوشــت با قيمت ۱۷ هــزار و ۵۰۰تومان در 
سردخانه ها عرضه مي شود و قيمت آن براي مصرف كنندگان 
 در ســتاد تنظيــم بازار اســتان ها مشــخص مي شــود كه

  ايــن قيمــت بايــد حــدود ۱۹ هــزار تومــان بــراي 
مشتري باشد. 

شيلاتي ها با تخفيف ،كمر گراني را شكستند
براســاس اين گزارش، تنها محصولاتي كه در آســتانه نوروز 
۹۴ با تخفيف قيمتي مواجه شــده اند، محصولات شــيلاتي 
هستند. در اين راســتا مديركل دفتر بهبود كيفيت و فرآوري 
سازمان شيلات كشور به مهر اعلام كرد: درحال حاضر عرضه 
محصولات شيلاتي در فروشگاه هاي زنجيره اي و نمايشگاه هاي 

بهاره براســاس هماهنگي هايي كه با واحدهاي فرآوري شده، 
به طور متوســط با ۲۵ درصد تخفيف انجام مي شود. گلشاهي 
با بيان اينكه قيمت كنســرو نيز به طور متوســط حدود ۲۰ 
درصد كاهش يافته اســت، گفت: به عنــوان مثال محصولي 
مانند ميگوي بسته بندي شده در يك سايز مشخص كه قيمت 
هماهنگ شده آن با ســازمان حمايت براي مصرف كننده ۳۵ 
هزار تومان است در اين فروشــگاه ها و نمايشگاه ها با قيمتي 
حدود ۲۵ هزار تومان عرضه مي شــود. براساس اين گزارش، 
عرضه فيله ماهي سالمون كه قيمتي حدود ۴۲ هزار تومان دارد 
در اين مراكز با قيمتي نزديك به ۳۲ هزار تومان و فيله تيلاپيا 
 با ۳۰ تا ۳۵ درصــد تخفيف به قيمت حــدود ۲۴ هزار تومان

 انجام مي شود. 

عرضه  میوه  دولتی آغاز شد

بی ثباتی در بازار میوه

با نزديك شدن به روزهاي پايان سال 
قيمت برخي كالاهاي مورد نياز مردم، 
ازجمله مواد پروتئيني و گوشتي، سير 
صعودي به خود گرفته و اين وضع گله 
و شكايت مردم را در پي داشته است. از 
نابساماني بازار مرغ در يك ماهه اخير كه بگذريم، بازار گوشت 
هم اين روزها حال و هواي چندان مناسبي ندارد و در به روي 

پاشنه منافع دامداران و مصرف كنندگان نمي چرخد. 
هر كيلو گوشت گوســفندي كه اوايل اسفندماه به قيمت ۲۷ 
هزارتومان به دست مصرف كننده مي رسيد، اكنون به ۳۳/۳۲ 
و حتي ۳۵ هزارتومان رسيده و گوشــت گاو هم كه ۲۴ هزار 
تومان بود، حالا به كمتر از كيلويي ۲۹ هــزار تومان رضايت 
نمي دهد! حتي گوشــت منجمد گاو هم كه واردات و عرضه 
آن از كانال دولت انجام مي شــود، از كيلويي ۱۹ هزار تومان 
به ۲۶هزار تومان جهش كرده است. افزايش قيمت گوشت در 
حالي رخ مي دهد كه دامداران مي گويند قيمت لاشه اي كه از 
آن ها خريداري مي شود- چه گوسفندي و چه گاوي – در چند 
ماه اخير و حتي از ابتداي ســال افزايشي نداشته كه هيچ، در 

برخي ماه ها كاهش هم داشته است. 
مســئولان وزارت جهاد كشــاورزي شــرايط توليد گوشت 
قرمز را با ثبــات ارزيابي مي كنند و گراني را به شــرايط بازار 
حواله مي دهند اما چه نهادي مســئول نظارت بر بازار است؟ 
آيا بازرسان سازمان حمايت، بازرســان اتحاديه هاي صنفي 
يا هر نهاد ديگــري كه بايد بر بــازار نظارت كننــد و منافع 
مصرف كنندگان را مورد حمايت قــرار دهند، وظايف خود را 

به درستي انجام مي دهند؟

افزايش تقاضا و كاهش ذخاير، علت گراني گوشت 
است

رئيس اتحاديه گوشت گوسفندي توپ افزايش قيمت گوشت 
را به زمين افزايش تقاضا مي اندازد و به »كسب وكار« مي گويد: 
با توجه به اينكه در روزهاي پاياني سال ۹۳ قرار داريم، دام هايي 
كه در اين ســال پرورش يافته بودند، به تدريج به بازار عرضه 
شده اند و اكنون اين دام ها رو به اتمام هستند. از طرفي تقاضا 
براي گوشت در ايام پايان سال بالا مي رود و نهايتا قيمت سير 
صعودي مي گيرد. به گفته علي اصغر ملكي تنها عرضه بيشتر 
مي تواند قيمت را پايين بياورد كه با توجه به كاهش ذخاير اين 

امكان وجود ندارد. ملكي پيش بيني مي كند قيمت گوشت تا 
ارديبهشت ماه كه عرضه هاي بعدي به بازار وارد شود و تقاضا 

هم دوباره به روال قبل برگردد در محدوده فعلي باقي بماند. 

سود 50 درصدي دلالان گوشت ظرف 48ساعت
سعيد سلطاني سروستاني، رئيس اتحاديه سراسري دامداران 
معتقد اســت دام – هم گاو و هم گوســفند- به اندازه كافي 
در كشــور وجود دارد و هيچ كمبودي در اين زمينه نيســت. 
سلطاني سروستاني به »كسب وكار« مي گويد: دست اندركاران 
دامپروري مي دانند كه حتي در اين ايام كه پايان سال است و 
گوشت هم گران شده بازهم دام ها روي دست دامداران كشور 
مانده است و به قيمت مناسب از آنان خريداري نمي شود. وي 
با بيان اينكه دلالان در مناسبت ها شرايط را به گونه اي جلوه 
مي دهند كه كمبود گوشــت وجود دارد، گفت: قيمت خريد 
گوشت قرمز از دامداران از ابتداي سال  تاكنون تغيير چنداني 
نكرده و حتي در برخي موارد كاهش نيز داشته است. دامدار 
براي پرورش دام ســبك بيش از ۴ماه و براي پرورش گوساله 
يك ســال وقت صرف مي كند و با اين حال به ۱۰ درصد سود 
قانع است درحالي كه كل اتفاقاتي كه براي دام در طول مدتي 
كه از دامدار گرفته و به دست مصرف كننده رسانده مي شود، 
مي تواند در طول ۴۸ ساعت انجام شود و برخي افراد ظرف اين 

۴۸ ساعت حدود ۵۰ درصد سود مي كنند. 

تغييرات قيمت طبيعي است
معاون وزير جهاد كشــاورزي گفت: شرايط توليد گوشت قرمز 
باثبات، عرضه به اندازه كافي و تغييرات ايجاد شــده مربوط به 
حلقه هاي واسط و شرايط بازار است. حســن ركني ضمن رد 
مباحث مطرح شده مبني بر اينكه كمبود دام سبب گراني قيمت 
گوشت قرمز در بازار شده اســت، اظهار داشت: جمعيت دامي 
كشور بسيار زياد اســت و ما دام هاي پرواري زيادي نيز آماده 
عرضه به بازار داريم. وي در گفت وگو با مهر با بيان اينكه بيش 
از ۹۰ درصد نياز كشور به گوشت از طريق توليد داخلي و بخش 
اندكي از طريق واردات انجام مي شود، افزود: واردات نيز به اندازه 
كافي پيش بيني شده است، ضمن اينكه در بازار داخلي ما با مازاد 
توليد هم در دام سبك و هم در دام سنگين مواجه هستيم و هيچ 
مشكلي در زمينه عرضه گوشت قرمز وجود ندارد. معاون وزير 
جهاد كشاورزي درباره علل افزايش قيمت گوشت قرمز در بازار 

اضافه كرد: طبيعتا روند عرضه و تقاضا در طول سال تغييراتي 
دارد و هميشه يكسان نيســت، معمولا در روزهاي پاياني سال 
تقاضا در بازار مصرف بالا مي رود و همين موضوع ســبب ايجاد 

تغييرات قيمتي مي شود كه اين امري طبيعي است. 

مردم خواستار نظارت بر قيمت ها هستند
در مقابــل مديرعامل اتحاديه سراســري دامــداران بر اين 

باور اســت كه افزايش قيمــت كالاها و ازجمله گوشــت در 
مناسبت هاي مختلف از جمله ايام نوروز روال درستي نيست 
و در همه جاي دنيــا، زماني كه تقاضا بالا مــي رود، قيمت ها 
كاهش مي يابد و اين امري منطقي است، چراكه وقتي حجم 
معامله افزايش مي يابد، ســود بيشــتري حاصل مي شــود. 
مردمي هم كه بايد گوشت شب عيدشان را با قيمت هايي كه 
فقط دلالان را خوشــحال مي كند، بخرند از اين وضع ناراضي 

 هســتند و مي خواهند قيمت ها توســط نهادهــاي نظارتي 
كنترل شود. 

براي تكميل اين گزارش به چند قصابــي مراجعه كرديم و از 
آن ها پرسيديم آيا بازرسان ســازمان حمايت يا اتحاديه هاي 
صنفي بــر قيمت هاي آن هــا نظارتي مي كننــد؟ همه آن ها 
 جواب دادنــد قيمت هــاي آن ها مرتبا توســط بازرســان 

كنترل مي شود.

 افزايش قیمت گوشت در ايام پايان سال مردم را گله مند كرد

سود گراني گوشت در جیب دلال ها
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اصناف

بازار لوســتر و روشــنايي بــازاري 
بســيار متنوع اســت چراكه فقط در 
اســتان تهران بيش از ۳۰۰ سازنده 
لوســتر وجود دارد كه هر يك از آنان 
نيز حداقــل ۱۰ مدل لوســتر توليد 
مي كنند. علاوه بر اين، تعداد بسيار زيادي از توليدكنندگان و 
فروشندگان لوستر در بازار اين كالا به فعاليت مشغول هستند 
كه هيچ گونه مجوزي نداشــته و حتي زير نظــارت اتحاديه و 
نهادهاي مربوطه ديگر نيســتند. در تهران بازار شوش مركز 
اصلي خريدوفروش لوستر است. اين بازار در زمان كوتاهي به 

قطب بزرگ تجاري تبديل شد. 

بازار شوش، قطب تجاري بزرگ
احمد رحماني، رئيس اتحاديه توليدكنندگان و فروشندگان 
لوســتر، بلور و چيني در گفت وگو با »كسب وكار« در اين باره 
گفت: بازار شــوش در زمان كوتاهي به قطــب بزرگ تجاري 
تبديل شــد و ما با مسائل پيش بيني نشــده اي مواجه شديم. 
مشكلاتي مثل سدمعبر و دستفروشان و... وجود داشت. حدود 
دو سال طول كشيد تا به ساماندهي كنوني رسيد. ساماندهي 
كه در شوش انجام شد براي ارتقاي حيثيت و وجاهت كسبه 
داراي اهميت اســت. در حال حاضر بازار شوش قطب تجاري 
بزرگي شده اســت. اين بازار داراي آبرو و امنيتي است كه با 
تلاش و پيگيري هاي بسيار به دســت آمده است. وي افزود: 
تعزيرات با كمك شهرداري پس از رفع سدمعبر فضاي امني 
را براي مشتريان و خريداران به وجود آوردند. البته ساماندهي 
بازار شوش تنها شامل ســاماندهي بساط گسترها نبود بلكه 
ساماندهي چهارچرخ ها و چرخ هاي دستي هم در دستور كار 

شهرداري ناحيه قرار گرفت. 
ضمن يكسان سازي چرخ ها، افرادي با لباس هاي يكدست براي 
حمل بار استخدام شده اند كه همه پلاكدار هستند و به زودي 
طرح قيمت گذاري حمل بار هم انجام خواهد شــد.  مقررات 
ساعات عبور چهارچرخ ها در گشتگاه تدوين شده است و غير 
از ساعت هاي مقرر، ورود چهارچرخ ها مطلقا ممنوع مي باشد و 
تنها كساني كه داراي دوچرخه حمل بار هستند، مي توانند در 
پياده روها حركت كنند. مشتريان براي ايجاد امنيت اموال خود 
بهتر است از چرخ هاي صورتي پلاكدار استفاده كنند. رئيس 
اتحاديه توليدكنندگان و فروشــندگان لوستر، بلور و چيني 

گفت: در سال هاي اخير رشــد و توسعه كمي و كيفي صنعت 
هنر لوستر توليدي كشور موجب توسعه صادرات اين صنعت 
به كشورهاي مختلف جهان شده است. صنعت لوستر كشور 
آينده درخشــاني دارد. اگر دولتمردان از اين صنعت حمايت 
كنند و به توليد اهميت دهند، مسلما ارزآوري بسياري براي 

كشور خواهد داشت. 

رقابت صنعت لوسترسازي با اروپا
رحماني اظهار داشت: صنعت لوسترســازي ايران كه داراي 
سابقه طولاني است، در سال هاي اخير از رشد و توسعه مناسبي 
برخوردار بوده و در حال حاضر با لوسترهاي توليدي كشورهاي 
ايتاليا، اسپانيا و چك قابل مقايسه و رقابت است.  وي با بيان 
اينكه در حال حاضر بيش از ۸۰ درصد لوستر كشور در داخل 
توليد مي شود، گفت: صنعت لوســتر ايران در حال تخصصي 
شدن و پيشــرفت اســت و كاركنان اين صنف نيز با عشق و 
علاقه اي وصف ناشــدني اين صنعت را به جلو پيش مي برند 
بنابراين ما قادريم كه با كشورهايي مانند چك و ايتاليا رقابت 
كنيم.  رحماني افزود: در حال حاضر 4۰۰ كارخانه توليد كننده 
لوستر و چراغ هاي روشنايي و تزئيني در كشور فعال هستند 
كه حدود 4۰ هزار نفر به صورت مســتقيم در آن ها شــاغل 
هستند و بيش از يك صد هزار نفر هم به صورت غيرمستقيم در 
اين صنعت اشتغال دارند. وي تصريح كرد: حدود 7۰ درصد از 
مواد اوليه توليد لوستر و چراغ هاي روشنايي و تزئيني كشور از 
داخل تامين مي شود و توليدات داخلي هم پاسخگوي بيش از 

۸۰ درصد از نياز داخل هستند. 

صادرات لوستر با بسته بندي هاي شيك
رحماني با بيان اينكه ما از لحاظ بســته بندي كالاها ضعيف 
هســتيم، خواســتار صادرات انواع لوســتر با جديدتركردن 

بسته بندي هاي شيك و باكيفيت شد. 
رئيس اتحاديه توليدكنندگان و فروشــندگان لوستر، بلور و 
چيني همچنين گفت: بســياري از كشــورها سعي مي كنند 
كه بازارهاي كشــورهاي ديگــر را قبضه كننــد و براي اين 
كار قيمت ها را مي شــكنند تــا كالاهــاي ارزان را وارد بازار 
كشــورهاي هدف كننــد و بــا ايــن كار اولا كارخانه هاي 
 داخلي را از پا درمي آورند و ثانيا كالاهاي خــود را در بازار ها 

نشان می دهند. 

هزينه هاي توليد در ايران بالاست
وي درباره قيمت بــالاي كالاهاي داخلــي مي گويد: درواقع 
كالاهاي داخلي گران نيستند، بلكه هزينه هاي توليد در ايران 
بالاست و تا يك كالا به مرحله فروش برسد، مراحل طولاني و 

هزينه بري را طي مي كند. 
اين در حاليســت كه در ضمن بايد تجهيزات مدرن وارد اين 
صنعت شود. در ايران تكنولوژي مناسبي براي اين كار نداريم. 
دستگاه هاي موجود به دليل فرســوده و قديمي بودن بعد از 
2۰۰ هزار قطعه توليد، بايد بازبيني شوند كه وقفه اي طولاني 

در فرآيند توليد ايجاد مي كنــد. ورود تجهيزات مدرن به اين 
صنعت يك الزام اساسي است زيرا بازاري با مشترياني به تعداد 

خانواده هاي ايراني دارد. 
به گزارش »كسب وكار« آمارها نشــان مي دهد در ميانه دهه 
هشتاد شمسي صادرات لوســتر از ايران بـــه رقمي معادل 
۱۳ ميليون دلار هم رســيد. براســاس آمارها تــراز تجاري 
كشـــور بين سال هاي ۸5 تا 9۱ بالغ بـــر ۸/۸ميليـون دلار 
واردات انـواع لوستر بـــه كشور صورت گرفته است و درواقع 
توليدكنندگان ايراني در بين اين سال ها تقريبا 9۰ درصـــد 

از ســـهم بازار لوستر كشور را تامين كرده اند اما ايـــن روند 
با رشد شــديد واردات كالاهاي چيني تهديد شـــده است. 
در ســال 9۱ حجـــم واردات 5/4 ميليـــون دلاري لوستر 
بـه ايـران درآمـد 4ميليـون دلاري بـــراي توليدكنندگان 
چيني به همراه داشته است و در نگاه اول بـــا توجه بـــه آن 
چه كه از آن ســهم بازار گفته مي شــود نبايد مشكل جدي 
براي بازار لوسترســازان ايراني باشــد ولي ظاهــرا اين تنها 
 يك سوي مساله اســت و واقعيت پنهان ديگري در پس اين 

آمارها وجود دارد. 

رئيسسابقاتحاديهتوليدكنندگانوفروشندگانلوستر،بلوروچينيدرگفتوگوبا»كسبوكار«:

هشتاد  درصد لوستر كشور توليد داخل است

دســت زير چانه زده اند و نشسته  اند. 
باوجود هياهــوي بــازار و جمعيت 
به هم فشــرده بــازار اما دخــل اين 
جماعت آن طور كــه خود مي گويند، 
پر نمي شــود.  درحالي كه 2 هفته به 
پايان ســال 9۳ مانده، انتظار مي رفت بازار كالاهاي اساسي و 
خريد شب عيد رونق خاصي داشته باشد اما انگار قدرت خريد 
كارگران و كارمندان و اقشار متوسط و ضعيف جامعه آب رفته 
است.  بازار فرش فروشان، بازار لوازم خانگي، آجيل و خشكبار 
و خواربارفروشــان اين روزها سكه نيســت و مي گويند بازار 
كساد است. قيمت ها هم نسبت به يك ماه اخير تفاوتي نكرده 
و اغلب كســبه مي گويند: اصلا تمايلي به افزايش قيمت  كالا 
نداريم، چون همين گونه هم مردم قدرت خريدشــان كاهش 

يافته است. 

كاهش قدرت خريد مردم در روزهاي پاياني سال
گراني ميوه در مغازه ها ســبب شــده تا بازار وانت بارهايي كه 
ميوه مي فروشــند، بهتر باشــد. آن ها به كوچه ها و خيابان ها 
مي روند و مردم را به خريد ترغيب مي كنند. اگرچه چند روزي 
است كه كمتر از آن ها خبري است و به دليل گراني ميوه، گويا 
آن ها هم دست به كار شده اند تا ميوه هاي خريداري شده خود 
را دســته بندي كرده و مرغوب هايش را براي بازار شــب عيد 

بفروشند. 
در عين حال، مردم هم از بازار اين روزهاي ميوه شكايت دارند 
و معتقدند كه قيمت بســيار بالا رفته و از سوي ديگر، كيفيت 
هم پايين آمده اســت. آن ها از دولتمردان انتظار دارند تا اگر 
هم شده توزيع پيش از موعد ميوه را در دستور كار قرار دهند 
تا بلكه حساب و كتاب دلالان بر هم خورد و قيمت ها در بازار 

بشكند. 
اما به هرحال، قدرت خريد مردم در اين روزها به شدت كاهش 
يافته و زمينه براي كم رونق شدن بازار ميوه فراهم شده، البته 
استقبال از خريد ميوه در ميادين ميوه و تره بار سطح شهر بالاتر 
رفته و به همين دليل، جمعيت زيادي در اين ميادين به چشم 
مي خورند، اگرچه به تبع بازار و ميــدان اصلي ميوه و تره بار، 
بازهم قيمت در ميادين ميوه و تره بار شهرداري اندكي افزايش 
يافته است اما به هرحال براي مردم قابل تحمل تر از مغازه هايي 

است كه ميوه را به هر نرخي عرضه مي كنند. 

خبري از بازار داغ شب عيد نيست
وحيدي يكي از فرش فروشــان بازار مولوي از كســادي بازار 
مي گويد و اينكه فروش به اندازه اي اســت كــه بتوان حقوق 
كارگر و هزينه بالا بردن كركره مغازه را داد و خبري از بازار داغ 

شب عيد نيست. 
وي مي افزايد: باوجود آنكه شــركت ها قيمت فرش ماشيني 
را افزايش نداده و قيمت ها مربوط به سال گذشته است اما از 
هر 2۰ مشتري كه قيمت مي گيرد، يكي خريدار است و شايد 
به راحتي بتوان گفت، قدرت خريد نســبت به شب عيد سال 

گذشــته ۳۰ درصد كاهش يافته اســت. اين حرفي است كه 
در گزارش ها اغلب فروشندگان اين صنف  آن را تاييد كردند. 

بازار لوازم خانگي هم از ركود حاكم بر بازار بي نصيب نيســت 
و فروشــندگان مي گويند: براي آنكــه بتوانيم جنس هايمان 
را بفروشيم، به ســود زير نرخ مصوب اتحاديه قانع شده ايم تا 
بتوانيم روزي چند قلم كالا بفروشيم.  »محمد- ط« كه جزو 
فروشندگان باسابقه صنف لوازم خانگي است، مي گويد: شايد 
به تعبيري ما فقط براي اداره ماليــات و بيمه كار مي كنيم و 
بخش زيادي از سود ما صرف دستمزد كارگر، اجاره بها، ماليات 

و بيمه مي شود. 
اما اين مســاله محدود به فرش و لوازم خانگي نيست و صنف 
خواربارفروشان و خشكبار نيز از اين مساله بي بهره نمانده اند. 
قيمت هاي بازار خشكبار كه زماني يك رقمي بود، اكنون در هر 
كيلو بين ۳۰ تا 5۰ هزار تومان برچسب خورده و هزينه آجيل 
شب عيد يك خانواده حداقل ۱5۰ هزار تومان تمام مي شود. 

جالب اينجاست كه قيمت هاي بازار تهران در چهارراه مولوي 
با مغازه هاي سطح شهر تفاوت معناداري دارد. به عنوان مثال 
هر كيلو پسته درجه يك در بازار تهران از 42 تا 47 هزار تومان 

به فروش مي رسد كه در سطح شــهر تهران از 55 تا 65 هزار 
قيمت خورده است. 

يكي از خشكبارفروشــان مي گويد: قدرت خانواده ها بســيار 
كاهش يافته و گاهي نمي دانيم با ۳۰ هــزار تومان چه مقدار 
آجيل روي ترازو بكشــيم و تحويل مردم بدهيم و هر ســال 

دريغ از پارسال!
افزايش قيمت گوشت يكي ديگر از مواردي است كه در بازار با 
هر خريداري كه صحبت مي كني از آن گله دارد. صف طولاني 
جلوي يكي از قصابي هاي بازار مولوي كه گوشت را زير قيمت 
مغازه هاي ديگر مي فروشــد، تشكيل شــده و آدم را ياد صف 

گوشت كوپني دهه 6۰ مي اندازد. 
مردم سه ساعت در انتظار گوشــت تازه اي هستند كه شايد 
تفاوت قيمــت آن در هر كيلو دو تا ســه هزار تومان باشــد. 
پيرمردي 7۰ ســاله درباره قيمت كالاهاي اساســي ازجمله 
گوشــت مي گويد: قيمت ها به حدي افزايش داشــته كه بايد 
سه ساعت و نيم منتظر بمانيم تا شــايد گوشت تازه با قيمت 
هر كيلو 2۸ هزار تومان بخريم. وي بــا انتقاد از قيمت بالاي 
محصولات دامي مانند گوشت و مرغ به اين نكته اشاره مي كند 

كه در سال هاي اخير گوشــت و مرغ از ســفره خانواده هاي 
كارگري حذف شده است. 

گوشت مرغ كيلويي 7600 تومان
قيمت مرغ هم اگرچه اين روزها كمي ارزان  تر شده و به كيلويي 
76۰۰ تومان رسيده اســت اما قيمت آن تا 7 هزار توماني كه 
مســئولان وزارت صنعت وعده آن را داده بودند، هنوز فاصله 

دارد و تهيه آن براي قشر ضعيف جامعه مشكل است.
برنج، روغن و حبوبات نيز تغيير قيمت نداشته و رونق در اين 
بخش كمي بيشتر از صنف هاي ديگر است اما كسبه اين صنف 
هم دل خوشي از برگزاري نمايشگاه هاي ويژه نوروز ندارند و 
مي گويند همان 4 مشتري شب عيد را هم با اين نمايشگاه ها 

از دست داده ايم. 
به گزارش فارس، محمدي، فروشنده روغن و خواربار مي گويد: 
مي شد اين تخفيف ها را از طريق صنف خودمان به مردم ارائه 
كنيم و كالاي درجه يك هم به دست مردم مي رسيد. نه آنكه 
عده اي منفعت طلب با لابي غرفه هاي نمايشــگاه هاي فصلي 

را اجاره كرده و كالاي درجه دو و سه به دست مردم بدهند. 

وي اضافه مي كند: من فروشنده طي ســال خاك مغازه را به 
اميد شــب عيد مي خورم و  آخر هم مشتري هايمان با اينگونه 

برنامه از دست مي رود. 
برچسب قيمت ها در بازار نشان مي دهد كه هر كيلو برنج ايراني 
به قيمت بين 5۰۰۰ تا 7۸۰۰ تومان به فروش مي رسد و برنج 
هندي هم با كاهش قيمت مواجه شده است كه شايد يك دليل 
آن واردات مازاد بر مصرف بوده است، تا جايي كه هر كيسه ۱۰ 
كيلويي درجه  يك هندي 45 هزار تومان و ارقام پايين تر تا ۳5 

هزار تومان هم به فروش مي رسد. 
واقعا هيچ كمبودي از نظر برنج، روغن، حبوبات، گوشت و مرغ، 
قند و شكر به عنوان كالاي اساسي در بازار به چشم نمي خورد. 
در بازار قيمت حلب روغن 5 كيلويي 2۱ هزار و 4۰۰تومان و 

روغن مايع 74۰۰ تومان است. 
همچنين هــر كيلو لوبيا قرمــز 5 هزار تــا 55۰۰ تومان، هر 
كيلو عدس 5 تا 6 هزار تومان، لپه كيلويــي 45۰۰تا 5 هزار 
تومان و هر كيلــو نخود ۳ هــزار تومان،  لوبيا چشــم بلبلي 
 6 هــزار تومــان و لوبيا چيتــي 55۰۰ تــا 6 هــزار تومان 

به فروش مي رسد. 

كاهشقدرتخريدمردمدرشبعيد

اصناف به سود كم قانع شدند
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

تراز گيري شخصي
 در روزي بهاري پسر كوچكي وارد مغازه اي 
شــد و با زحمت جعبه نوشــابه را به سمت 
تلفن هل داد و روي جعبه رفت تا دســتش 
به دكمه هاي تلفن برسد. مغازه دار كه در آن 
دقايق مشتري نداشت كنجكاو بود تا بفهمد 
پسر به چه كسي مي خواهد تلفن كند. پسر 

شماره گرفت و شروع به صحبت كرد.
او پرسيد: خانم، مي توانم از شما خواهش كنم كه كوتاه كردن چمن هاي حياط 

خانه تان را به من بسپاريد؟
زن پاسخ داد: متاسفم. كسي هست كه اين كار را برايم انجام مي دهد. 

پسرك گفت: خانم، من اين كار را با نصف قيمتي كه او مي گيرد انجام خواهم داد. 
زن در جوابش گفت: اصرار نكن پسرجان! من از كار اين فرد كاملا راضي هستم. 

پسرك كمي فكر كرد و اين بار با صدايي رساتر پيشنهاد داد: خانم اگر قبول كنيد، 
من پياده رو و جدول جلوي خانه را هم برايتان جارو مي كنم. در اين صورت شما 
هر يكشنبه زيباترين چمن و پاكيزه ترين پياده رو را در محله و حتي تمام شهر 

خواهيد داشت. 
دقايقي گذشت و پسرك هرچه اصرار مي كرد پاسخ زن همچنان منفي بود. در 
نهايت، پسر در حالي كه لبخندي از سر رضايت بر لب داشت، گوشي را گذاشت. از 

مغازه دار تشكر كرد و جعبه نوشابه را به سر جاي اولش هل داد. 
قبل از اينكه پسرك از مغازه بيرون برود، مغازه دار كه به صحبت هاي او گوش داده 
بود به سمتش رفت و گفت: پسر...، از رفتارت خوشم آمد؛ به خاطر اينكه روحيه 

خاص و خوبي داري، دوست دارم كاري به تو بدهم. 
پسر جواب داد: نه ممنون، من فقط داشتم عملكردم را مي سنجيدم. من همان 

كسي هستم كه براي اين خانم كار مي كند.

در ستايش امروز
از رفت وآمد ســال ها حيرانم، به سرعت 
پلك زدن مي آيند و مي روند و اين عمر من 

است كه به بطالت مي گذرد. 
 از شــتاب لحظه ها گريزي نيست و زمان 
را هم كه نمي توان متوقف كرد. چاره كار 
رقابت با ثانيه هاست! نبايد حتي لحظه اي 

را از دست داد.
 در اين عمر پرشتاب و كوتاه، از سويي نبايد به پايداري دلخوشي ها دل بست 
و از سوي ديگر نبايد تن به هراس و اندوه داد.  امروز كه تمام شد ديگر باز 

نمي گردد و فردا نيز به همين سرعت امروز خواهد گذشت. 
پس امروز را درياب و غم ديروز و ترس از فردا را فداي امروزت نكن. 

امروز بهترين لحظه هاست!

 )CSI( شاخص رضايت مشتريان
يكی از مهم تريــن تحولاتی كه در زمينه 
فلسفه های بهبود كيفيت در آخرين دهه 
قرن بيســتم به وقوع پيوســت، موضوع 
اندازه گيری رضايت مشــتری به عنوان 
يكی از عناصر و الزامات اصلی سيستم های 
مديريت كيفيــت در كليه شــركت ها و 
سازمان ها بود. در حقيقت امروزه بسياری 
از سازمان ها حد اعلای سودآوري موسسه خويش را در رضايت مشتريان 
مي دانند. شاخص رضايت مشــتري)CSI( يك مدل اقتصادسنجي است 
كه در آن از روابط علت و معلولي براي سنجش ميزان رضايت ارباب رجوع 
و مشــتريان از كالاها و خدماتي كه از ســازمان ها و شركت هاي دولتي يا 
خصوصي دريافت كرده اند، استفاده مي شود. از منظر اقتصاد كلان، تلاش 
يك كشور جهت ايجاد شاخص ملي رضايت مشتريان، منافع فراواني براي 
آن كشور در پي خواهد داشت. چون اين شاخص به عنوان معياري معتبر، 
علاوه بر بهبود و توسعه رقابت داخلي، اعتبار بين المللي را به دنبال خواهد 
داشت. در نتيجه، قابليت جذب سرمايه هاي داخلي و خارجي را براي كشور 
افزايش مي دهد. چنين اقتصادي كه احترام به حقوق مشتريان اصل اول 
آن است، مي تواند ســبب بهبود و تقويت فضاي كسب و كار شده و سطح 
كيفيت زندگي عموم مردم را ارتقا بخشد. نتايج تحقيقات در زمينه رضايت 
مشتريان، حكايت از اهميت فوق العاده آن براي بقا و رشد سازمان دارد. از 
جمله نتايج تحقيقات در اين زمينه، مي توان به اين موارد اشــاره نمود كه 
يك مشــتري ناراضي، نارضايتي خود را به 11 تا 70  نفر انتقال مي دهد، 
اين درحالي است كه يك مشتري راضي رضايت خود را به 3 تا 4 نفر انتقال 
مي دهد. چنانچه نرخ حفظ مشتريان را 5 درصد افزايش دهيم، سودآوري 
ســازمان بين 30 تا 85 درصد افزايش مي يابد. هزينه جذب مشــتريان 
جديد 6 تا 11 برابر هزينه حفظ مشــتريان فعلي است. چنانچه سازماني 
نرخ نگهداري مشــتري خود را 2 درصد افزايش دهد، اثرش بيشتر  از اين 
است كه هزينه هاي عملياتي خود را 10 درصد كاهش دهد. در مورد علل 
شكست سازمان هاي ناموفق،  تحقيقات نشان مي دهد كه 62 درصد از آنها، 
رضايت مشــتري را به عنوان يك اولويت تلقي نمي كنند. در سازمان هاي 
مشتري مدار، مشتريان كاملا راضي، در طول دوره يك تا دو ساله، 6 برابر 
بيشتر از مشتريان راضي خريد مجدد انجام مي دهند. بي شك دستيابي 
به رضايت ارباب رجوع و مشتريان مستلزم آن است كه به صورت دوره اي 
رضايت مشتريان مورد بررســي و ارزيابي قرار گيرد و از اين راه امكانات و 
منابع سازمان ها در جهت دستيابي به رضايت هرچه بيشتر مشتريان بسيج 
گردد. نبايد فراموش كرد اگر به دنبال توسعه اقتصادی كشور هستيم و يكی 
از مجاری آن را صادرات غيرنفتی می دانيم، لازم است محصولات و خدماتی 

را توليد نماييم كه رضايت مصرف كننده جهانی را در پی داشته باشد.

حکايت

فراسو

معرفي شاخص

وقتی بحث بازاريابی كتاب به ميان می آيد، بايد كمی تخصصی تر عمل 
كنيم، چرا كه كتاب اصولا ماهيت متفاوتی نســبت به ساير كالاهای 
مصرفی دارد و شايد به همين دليل عده ای تصور كنند كه كتاب اصلا 
نيازی به بازاريابی ندارد. اما حقيقت اين اســت كه كتاب نيز همچون 
ســاير كالاها به بازاريابی احتياج دارد و نحوه اجرای اين امر نيز تاثير 
بســزايی در فروش اين كالا دارد. آنچه اهميــت دارد، اجرای صحيح 
تبليغات در جامعه است. همه ما می دانيم كه هيچ كتابی به طور اتفاقی 
پرفروش نمی شود و فروش كتاب نيز مانند ساير محصولات به بازاريابی 
و معرفی نياز دارد. شــايد اگر شما نويســنده كتابی باشيد، بيشترين 
انگيزه را برای بازاريابی كتابتان داشته باشــيد. ما در اين مقاله سعی 
كرده ايم چند روش ساده و كاربردی برای بازاريابی بهتر كتاب و فروش 
 بيشتر ارائه دهيم تا در امر فروش و بازاريابی كتاب، ياری گر شما باشد.
در ابتدا سعی كنيد تمامی مجلاتی را كه بخش »معرفی كتاب« دارند، 
پيدا كنيد و مطابق با استاندارد های مجله، اطلاعات كتاب خود را برايشان 

ارسال كنيد تا در بخش »معرفی كتاب« آنها چاپ شود.
در ســمينارها و همايش های مرتبط با زمينه كاری خود، شركت و در 
صورت امكان ســخنرانی كنيد و در بخش معرفی سخنران، خود را به 
عنوان نويسنده كتابتان معرفی كنيد. با برگزاركننده سمينار صحبت 

كنيد تا كتاب شما برای فروش در محل سمينار عرضه شود.
می توانيد در چند صفحه خلاصه ای از كتاب خود تهيه كنيد و آن را به 
صورت پی.دی.اف. در اينترنت و در ســايت های مرتبط بگذاريد. شما 
می توانيد اين فايل را در چندين سايت »كتاب الكترونيكی« آپلود كنيد 

و حتی فروش اينترنتی داشته باشيد.
چندين نسخه از كتاب خود را به بازارتان اختصاص دهيد و آن را برای 
تمامی مجلات و نشريات بفرستيد، در واقع كتابتان را به آنها هديه بدهيد. 
بعيد نيست كه حداقل يكی از آنها، مقاله ای درباره كتاب شما بنويسد و يا 

كتابتان را در جايی معرفی يا به اشخاصی پيشنهاد كند.
پيشنهاد می كنيم كتابتان را در جاهای نامعمول و غير متعارف بفروشيد. 
بسياری از نويسندگان و ناشــران با اين روش مخالفند، ولی نتايج آن 
ممكن است فوق العاده باشد. مثلا كتاب های آموزش آرايش و پيرايش 
در آموزشگاه های آرايش و پيرايش، بسيار بيشتر از كتابفروشی ها فروش 

می رود.
می توانيد وب سايت كوچكی راه اندازی كنيد و در آن امكان فروش پستی 
كتاب را به وجود آوريد تا علاقه مندان بتوانند با ثبت آدرس خود، كتاب را 
سفارش بدهند و از طريق پست آن را تحويل بگيرند. شايد در نقطه ای از 

كشور اين كتاب موجود نباشد!
شما حتی می توانيد كمی ابتكار به خرج دهيد و چند جمله از كتاب خود 
را به صورت صوتی با صدای خودتان روی پيغامگير تلفنتان قرار دهيد 
و در تبليغتان هم اعلام كنيد كه افراد می توانند برای شنيدن خلاصه 
كتاب در چند دقيقه به صورت رايگان با شماره تلفن شما تماس بگيرند.

بخش هايی از كتابتــان را به صورت مقاله به وب ســايت ها و مجلات 
 بدهيــد و در انتها يادآور شــويد كه منبــع اين مطلب »كتــاب ... « 

است.
برای مدتی در محافــل خودتان را اين طور معرفی كنيــد كه: »من ... 
نويسنده كتاب ... هستم.« در اين مواقع اغلب افراد بيشتر از خودتان، 
درباره كتابتان كنجكاو می شوند و سعی می كنند آن را تهيه كنند و در 

واقع اينجا فرصتی برای معرفی كتاب پيش آمده است!
كتابتان را به عنوان هديه ای مناســب برای مناسبات مختلف معرفی 

 كنيد و توضيح دهيــد كه اين كتاب برای چه افــرادی می تواند مفيد
 واقع شود. 

يادتان باشد كه كار فروش و بازاريابی را تماما به ناشر خود واگذار نكنيد 
و خودتان هم تا جايی كه می توانيد در اجتماع به تبليغ و معرفی اثرتان 

بپردازيد. 
اميدواريم با اجرای ترفند ها و موارد ياد شده در بالا، به فروش بالايی از 
كتابتان دست پيدا كنيد و حضور خود را در عرصه كتاب و نويسندگی 

پررنگ تر از قبل كنيد.

بازار کتابتان را داغ تر کنید

يك فرصت طلايی 
قلک

آيا ادعاي مفقودي چك مانع از 
وصول آن مي شود

صاحبان دســته چك تصور مي كنند با اعلام 
مفقودي يا سرقت دســته چك، مي توانند از 
پرداخت وجه چــك در زمان مندرج در چك 

جلوگيري كنند. 
اين امر در زماني مي تواند پرداخت وجه چك 
را متوقف كند كه سارق همان دارنده باشد يا 
صادركننده بتواند اثبات كند، چك مفقود شده 
و پس از مفقود شدن چك، به صورت جعلي 
صادر شده اســت يا اينكه صادركننده چك 
را تنظيم كرده اما قصد نداشته آن را در وجه 
شخص يا در وجه حامل صادر كند و متقابلا 
شــخص دارنده با ســوءنيت قصد وصول آن 
چك ها را دارد. بايد توجه داشت، صرف اعلام 
مفقودي يا ادعاي سرقت چك، مانع از وصول 

مبلغ چك نمي شود. 
در غير حالات فوق و در مواردي كه شــخص 
ثالث يا دارنده چك حامل كه ســوءنيت وي 
ثابت نشــده اســت، چك را به بانــك ببرد، 
نمي توان مانــع وصول شــد. در صورتي كه 
حساب مسدود شود و موارد فوق ثابت نشود. 
صادركننده در حكم صادركننده چك بلامحل 
بوده مســتوجب عواقب حقوقي و كيفري آن 

مي باشد.
 البته دقت داشته باشــيد در مقابل شخص 
ثالث اساسا نمي توان ادعاي مفقودي يا سرقت 

را مطرح كرد. 
چنين دعوايــي بايد به دليل عــدم توجه به 
ثالث رد شود. البته نمونه هايي ديده شده كه 
در مورد ثالث هم دادگاه رســيدگي ماهيتي 
كرده است اما حتي در اين حالت هم احتمال 
رد ادعاي صادركننده در مقابل ثالث بســيار 

زياد است.

حقوق کسب و کار راهکار

يكــي از اتفاقــات متــداول در محيــط  كار، 
عصبانيت هاي حاصــل از اشــتباهات كاركنان 
اســت. يك مديــر بايد همــواره بتواند خشــم 
خودش را كنترل و در عين حــال نيروي خود را 
تنبيه و متوجه اشــتباهي كه انجام داده اســت 
بكند. برخوردهاي تند و خشــن چــه در پيش 
 چشم ســاير كاركنان و چه در غياب آنها توصيه 

نمي شود. 
از طرفي برخورد منطقــي و حتي صبورانه گاهي 
منجر به برداشت اشــتباه كاركنان و تاثير منفي 
بر كارشان در آينده خواهد شد. براساس تجربه، 

پيشنهادهاي زير را براي مديران دارم: 
1- بدانيد كه متذكر شــدن اشــتباهات اوليه يا 

كوچك به كاركنان باعث دلسردي آنها در انجام 
كارشان مي شود. 

2- در صورت بروز اشتباهات اوليه اما اساسي، در 
پايان وقت اداري، اشتباهات را به صورت خصوصي 

به نيرو متذكر شويد. 
3- اگر اشتباهات تكرار شــدند يا خطاها متعدد 
شد، بدون اشاره به اشــتباهات گذشته، آن را در 

پيش جمع متذكر شويد. 
4- اگر نيرو اشتباهات را باز تكرار كرد يا عملكرد 
او اصلاح نشد، از سياســت عصبانيت و بخشش 

استفاده كنيد. 
يك مدير توانمند، مديري است كه بتواند توام با 

هم از تمام موارد ذكر شده استفاده كند.

 استفاده بيش از حد از تاكتيك هاي تذكر يا تنبيه باعث 
دلسردي، ايجاد احســاس عدم امنيت شغلي، نفاق و 
دشــمني بين نيروهاي درون سازمان و در بلندمدت 
باعث بي اثر شدن اين تاكتيك هاي مديريتي مي شود. 

ايجاد يك محيط دوســتانه و صميمي و در عين 
حــال قانونمند باعث خواهد شــد درصد زيادي 
از خطاها و همين طور بســياري از حساسيت ها 

كاهش پيدا كنند. 
ســرانجام اينكه تا حــد امكان نبايــد به خاطر 
اشــتباهات، نيروها را اخراج يا تحقير كنيد؛ چرا 
كه انســان ها جايز الخطا هستند و مي دانيم يكي 
از مهارت هــاي اصلي هر مديــر، توانمند كردن 

نيروهاي خود است. 

عصبانيت و بخشش در برخورد با كارمندان

يكی از وسايلي كه در منزل همه ما به تعداد زيادی وجود 
دارد، ظرف های پلاستيكی ماست، پنير و شير است كه 
بعد از استفاده روی دست خانم های خانه می ماند. شما 
می توانيد از اين ظرف های خالی با كمی تزئين به جای 
گلدان استفاده كنيد و آن را در همه جای منزل تان قرار 

دهيد. مورد ديگری كه ما می توانيم به شما پيشنهاد 
بدهيم، صندلی های كهنه ای اســت كه ساليان سال 
از آن اســتفاده كرده ايد و می توانيد آن را با رنگ زدن 
مجدد كه هماهنگ با ست منزل شما باشد، آن را كلا 
تغيير دهيد و منزل خود را از يك نواختی نجات دهيد. 

اگر در منزل پرده های كتان داريد كه به هر دليلی ديگر 
قابل استفاده نيســت يا كهنه و مندرس شده است، 
می توانيد از آن برای درســت كردن رومبلی استفاده 

كنيد و روح تازه ای به مبلمان خود بدهيد. 
اگر علاقه مند به كارهای هنری هســتيد، می توانيد 

تفاله های چای را پس از استفاده، كاملا بشوييد و خشك 
كنيد و با گواش رنگ كنيد و روی مقوا يا پارچه به هر 
شكلی كه می خواهيد بچسبانيد و تابلويی زيبا و ماندگار 
درست كنيد. انجام هر كدام از كارهای فوق، هزينه های 

زيادی را از روی دوش شما برمی دارد.


